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Request by: SHIRATORI, Toshio
Nationality: German, |

®

Address: Sugamo Prison, Tokyo,
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STAHMER, Henrich Georg = Presently in Sugamo Prison
Request by OSHIMA, Hiroshi

(2a) The nationality of the witness is German.
(b) Ambassador to Japan 1943 = 1945, Liaison between wvon

Ribbentrop and Oshima 1938 to 1941, Witness will
testify to the conclusion of the Tri-Partite Pact,

hls special mission in Japan, the Pearl Harbor surprise,
the circumstances of the conferences reported by

- Paul Schmidt,
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hwﬂ By: Lt. J. Curtis

11 March 1947
/PMORANDUM FOR: MNr. Arthur A, Sandusky, Chief, Document Division
Mr. G. Qo E’dﬁ
' Colonel Fixel
:SUBJBCT t Defense Witness

IPS on 8T
and S

A personal Case F:I.lc, No., 244, is contained in the files of
a Cerman witnou requested by OSHIMA
ORI. He 1s ropor‘l:ed to be in AT]MI Izu Peninsular.

DOUGLAS L. WALDORF
Chief, Investigation Division
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24500 » The witness stated that Berghof was a house
where Hitler lived, near Bertchesgaden. He did not know
if Ribbentrop called OSHIMA from Berghof on August 21,
1939. He did not know whether on August 22, Welzsaecker
conferred with OSHIMA on the non-aggression Pact. He
only knew that he got the order and forgot the date, to
tell CSHYIMA that the non-aggression Agreement was signed.
He had nothing more to do with the whole thing.

@ 24501 He did not know that on the night of August 22
there was a discussion in which Weizsaecker explained
the reasons for the Pact and OSHIMA hls objections, at
the end of which OSHINA assured Weizsaecker of his
unchanged intention to keep on working for friendship
notwithstanding the pact. He did not hear of the matter.
He could not remember 1f there was any other instance
shortly after the Fact in which O5HILA assured that he
would work for improving German-Japzanese relations. The
witness was then in Salzburg.

24502 * It is possible that on or prior to August 28
OSHIMA spoke to the witness about Premier ABL, and stated
that he and ABE hzd served on the general staff and that
$.BE had been an attache in Berlin. However, he could not

£ remember because of the time lapse. It is possible that

h OSHIMA advised that AB* would be more favorable than

& HIRANUMA, but he could not remember., He could not recall
having a conversation with OSHIMA about the new cabinet.

He could not remember that Oshlla had told him
the press was returning to reason, and not to take the
24503 press articles toc seriocusly., * He dld not remember
that OSHIMA told him that he was working with all his
power to maintain and improve Japanese-German relatlons.
He had a feeling that OSHIVNA was still a friend of
| Germany. The only thing he remembered was the farewell
| given by Ribbentrop where there were short, formal
speeches exchanged.

24504 *» He 1dentified as his signature the signature
on Exhibit No. 2476. This exhivit, a note written by
Stahmer to Weizsaecker, August 23, 1939, stated that

24505 * OSHINA had told him about the new Prime Minister.

He had stated that ABE was 64:.years old, with an
excellent military career, and had served with OGHINA
on the general staff. He had belorged for a long period
as a captain to a German military regiment in Thorn, and

was acting as military attache in Berlin.

M
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ABE was a personal friend of OSHIMA, who con-
sidered him more favorable as Premier than HIRANUMA
OSHIMA would get information about the other members cf
the cabinet named up to now and will inform him. He
further felt that the Japanese press was gradually
returning to reason, and asked that they not take the
articles toc seriously and that he was working with all
his powers on maintaining and improving German-Japanese
relations.,

He did not remember that Ribbentroo was advised
before August 26 that although the Japanese Army was
hard hit by the German-Russian Pact, the Japanese Army
leader was working for a Japan- alliance.

Exhibit No. 2746 was not a telegram, but only a
memorandum note. The witness did not remember if he
dictated it. Normally he let his secretary write them,
after giving him short indications of what to write,
and then signed it. The information in the memo to
Welzsaecker was furnished by the witness.

He did not know whether Ribbentrop was advised on
August 26, 1939, that the Army was striving for a change
of Cablnet in the direction of closer relations with

. 24507 Germany, and that they were waiting * for concrete

German proposals. It was possible that there was a
suggestion made by Ribbentrop to O0tt and MATSUOKA that
the German Army issue an early dcclaration of sympathy
for the Japanese Army to strengthen the pro-German army
policy, but he did not see the telegram. He was not
told of the fact. However, he could not say that such a
telegram did not exist, but only that he did not know of
it. He could not remember that he was told about it.

He did nct remember any conference in September
1939 between Ribbentrop and OSHIMA gt which hibbentrop
stated that close cooperation between the Axis was not
dead, and OSHIIA agreed. However, he remembered that
BibbentrOp told him at that time the cooperation between
24508 Japan, Germany, and Italy, * must go on and be strengthened.
It is possible he was fold that ObHIMA agreed, but he
could not redollect 1t.
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1 | 24509 * When asked whether Ribﬁéntrop considered it of |
great importance for his policy that OSHILA remain as
Ambassador and whether OSHIMA enjoyed the complete
confidence of Hitler and the German Army, the witness
stated he always had the impression that Ribbentrop
liked OSHIMA, and he heard that Hitler did too. He did
not know of his position with the German Army, but
bel.eved he was on good terms with them. He remembered
once that Ribbentrop told him that it was very bad, and
. that bhe vwzc very sorry that OSHIMA had to leave.
24510 * He did not recall that Ribbentrop had stated

that it was of great importance for the policy he had

in mind that OSHIMA remain as Ambassador. He had the
impression that OSHIMA and SHIRATORI were always working
to keep up and better Japanese-German relations, but he
did not have the idea that they were going to work for

an alliance. He did not have access to German Foreign
Office files. He only got some telegrams from Ribbentrop
when he had to work.

With respect to the Red Cross mission, Hibbentrop
24511 told the witness in January, 1940, * that at first the
general manager of I.G. should be sent, but he believed
it wrong. Later he stated the Duke of Koburg had to go.
He did not know if this were Ribbentrop's or Hitler's
. idea. He asked the witness because he had worked with
Koburg, and the witness believed that it was a good idea
because Koburg had kteen both in Japan and the U. &.
The witness received the order Lo accompany the Duke
because they had worked together since' 1935, and the
Duke asked Ribbentrop to give permission for Stahmer to
accompany him. Of course, Ribbentrop recommended and
selected the witness and gave the order to accompany him.
/ 24512 Ribbentrop was his immediate superior. * The Duke was
then not toc old a man, around 57 or 58. The witness
was not then the political and diplomatic adviser to
Ribbentrop. He had not been Ribbentrop's main adviser
in policy and diplomacy for several years. He was not
then an adviser. He was an employee who worked with and
under him.

24513 * When asked to describe the character of his
employment, he stated he received an order from Ribben-
troo, for instance, to become liaison man with OLHINA,
and then had to fill out his work. An adviser 1is one
who tells his superior how to do things, and who makes
diplomatic and political proposals, but the witness
never did.
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24514
24515
24516
24519

The witness was sent by Ribbentrop on diplomatic
missions to Italy, England, France, twice to Hungary, and
then to Japan and the U. S. On the trip the witness had
no political order, except to use the opportunity to see
how the situation in Japan was. * He would not call that
a political order, but this is a difference in opinion.

The trip to Japan was absolutely secondary. The
only important thing was the trip to the U. 3., and they
wanted to do everything to keep up friendship with the
Red Cross hecause there was no other way to travel via
Siberia. They used the opportunity especially to

congratulate the Emperor of Japan on the 2600th anniversary
to avoid a special commission.

The political purpose was not to lay the ground-
work for future commissions. He had no idea or order to
lay any groundwork in Japan. He still believed that the
trip to the U, S. * could not be called political becguse
they avoided everything which could be used for political
propaganda, or would give the impression of political
work. They went so far as to refuse money offered for

the German Red Cross, to avoid giving the impression of
collecting money.

At the time, he did not hear that Ribbentrop had
advised Ott that OSHIMA, after his return, would do
further work and that Ribbentrop requested that the
Embassy facilities be extended to OSHILWA for transmitting
in code, telegrams from OSHIMA to Hibbentrop. He had,
however, read about it later in the documents of the
kmbassy when he took over. He had studied a few of the
old files. He had not selected those he would read and
leave others out, * but he was very interested in and
had the right to use telegrams and ciphers. This was the
reason for study. He did not have time to study all the
old files. Iior recreation, he took some files out for the
period before the 1914 War. His secretary could state
what he studied or not. He studied these old files as a
sort of recreation, but he did not study all the files
from 1938 to 1943. He only took out what was rieeded for
immediate work. * He studied these files when he took
over the Embassy in 1943 or 1944,
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24521

24522

When asked whether his political purpose in
coming to Japan included interviews with OSHIMA and
SHIRATORI, he stated he wanted to see them because he
knew them in Berlin, but he was very careful about a
political interview. He had two reasons. First, the
situation between the countries at that time was not
good, and-there was no possibility of making progress.
Second, he did not want to trouble the Embassy work and
to make more difficult the Ambassador's Jjob.

He examined the documents after he became
Ambassador. He did not study the non-aggression pact
documents * at that time, because two years before war
had broken out between Russia and Germany, and these
were of no interest for his daily work.

» He stated he was not bending every effort 1in
1943 to bring Japan into war with Russia. He did not
remember one conversation in that line, because that had
failed completely prior to his time, and he knew there
was no possibility, even if he would have liked it, to
have Japan get into war with Russia. He had never
received an order from Berlin to work along that line,
and he did not believe it necessary to study the documents
for this purpose. He knew the large events, and the
only important thing was the daily situation.

In 1940 he could not recall discussing political
matters with OSHIMA and SHIRATOKI. * They talked over
the general situation, and he told them about the war
in Germany and about many friends OcHIMA had in Germany.
As he recalled, they were never &aione.

With respect to exhibit No. 511, in which the
witness had stated that he found OSHIMA, SHIKATORIL, and
TERAUCHI in an unchanged friendly attitude and ready for
every support, the witness stated that he regarded the
conversation as a general one, and of course these three
men were always regarded as pro-German. What he called
a political conyersation was one about a serious political
problem or plans. The report he made in the telegram was
a combination of everything he heard from the Japanese he
knew, the German Embassy, and German journalists.
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* Ribbentrop's policy of an alliance with Japan
was of vital concern to Germany at the time. They then
saw only a small possibility, but the idea was most
important., OSHIMA and SHIRATORI had exactly the same
idea as the German side had, that an alliance would be
very favorable. He did not know what support means, but
he had .he idea that they had the same idea as Germany
and wanted to go on and help and that the alliance could
be made later.

When asked whether he discussed political matter.
with other persons, he said once on the first meeting
*» when TERAUCHI was present and other people, OSHIMA and
SHIRATORI took part in the conversation. When asked
whether TERAUCHI was sent to Germany by the Japanese
Army, he said he knew he was sent to Italy as sort of a
commission and later came to Germany.

When asked whether this was on conclusion of the
non-aggression pact, * he stated he must have been in
Italy or Europe beforehand. On his second trip in lday
1940, he saw more people and discussed with them political,
military, naval and economic matters of Japanese life.
There were many high officials present at the bkmbassy,
because that congratulatory mission of the Duke of Koburg.
Col. Meissinger arrived not at this time, but about a
vear later. Von Duerkheim was in Japan in 1938. * He
returned to Germany for a short timet but was already in
Japan when the witness arrived. Helffrich, president of
the Hamburg-American Shipping Lines, had already been 1n
Japan before the witness came., This was when he came
for the purpose of obtaining close cooperation with
Japanese economic circles. He was probably here in the
beginning of 1940. He believed Schultze, a leader 1n
theaﬂitler Youth Movement, arrived in Japan in 1937 or
1938.

In July, 1940, the witness was & Consul-General.
When the YONAI Cabinet fell, the witness was not in Japan,
* and had no connection with any member of the Japanese
Cabinet. When asked whether he did not fear that the
YONAI Cabinet would improve Japanese relations with the
U. S. and Britain and therefore desirec that it be replaced
by one more favorable to Germany, he stated he would gave
liked to have the YONAI Cabinet replaced with a more
favorable one. It is possible he had expressed the hope
that it would be replaced by a government under KuNOXh,
*» or a group deemed more friendly to Germany. He, however,
did not remember when.
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When asked whether, in June, 1946, Ott did not
advocate Japanese negotiatlon of FI& in the Gemman
interests and stated that Japan's failure to accept
responsibility for such a decision would probably result
in replacing the cabinet by one close to Germany, the

was away on leave and did not return to Berlin until the
second half of June. He did not review the files of the
Foreign Office, and could not without épecial permission.

*» When asked whether he arrived in Japan on
August 23, 1940, he stated he arrived in Tokyo on
September 7, 1940, with his wife. He did not arrive in
Japan on August 23. He came directly via Manchukuo to
Tokyo without any interruption or stay. He could not say
when he arrived in Manchukuo. On August 23 he must have
been in Moscow or Berlin.

As far as he remenbered, on the second negotiation
around September 9, MATSUORA had a short draft of the
treaty and a sort of preamble. He had not heard from
VATSUOKA or any other about the sction taken by the
Pour Ministers' Conference prior Uo his arrival on the
proposed alllance. 7 He did not know that.

The witness knew nothing about the revision
proposed by MaTSUUKA as garly as oeptember 4. MATSUOAA
did not tell him, and did not tell him that they had
meetings beforehand. He could not remember when the
decision was reached that he be sent to Japan, which
must have been about the 15th of sugust, because he had
to take his visa quickly and a plane to Moscow. le did
not know what Ribbentrop had .eard from Japan which led
to such a hasty decision. He only stated he could not
get a clear plicture because the telegrams * from the
German bmbassy and the communication of KURUSU were soO
unclear that he did not know the actual situation, and
helieved it necessary for the witness to go over and

find out.

When KATSUOKA asked him after they talked over
the whole situation what would be the best thing to do,
the witness told him that it would be to make an alllance
and a defensive alliance and to go together. It 1s
possible that he urged that it be done quickly, but thatl

has another reason.
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KURUSU, in Berlin, had asked him how long he

wanted to stay in Tokyo, but the witness did not know

24532 what to say and had said * maybe three or four weeks.
He cabled this to Tokyo, and this was the reason that
MATSUOKA believed it must be done quickly. He told
the witness that later. The witness did not tell him
that it was so very necessary. It is possible that he
said trat this was the time to do it, but he did not
remember his wording.

When asked whether he stated that Germany was
taking a long view of the war, including one against
America, and that it would go on for tens of years,
he stated he told MATSUOKA Germany must be prepared for
a long war against France and England, and they wanted
to do everything to keep the U. S. ou of the war.

| He did not make the statement referred to so far

| as the U. S. was concerned, and he could not remember
if he had said he knew the war would probably go on.

24534 * It 1s possible that on September 9 he made a request
that Japan come into the Axls quickly before the war
against England closed. He did not remember the wording,
but he told MATSUOKA that if an alliance were contemplated
with Germany it must be done quickly before the bnglish
war was finished, otherwise it would be of no help for
the Japanese political situation.

24535 * So far as he remembered, he had said that
Germany must be prepared for a long war. 1t might go
on for yvears. He then emphasized that the U. 5. must
be kept out and that they needed to make a platform for
a coming peace. MATSUOKA stated he had repeated this
to his Prime Minister. The witness had sald that the ' i
war in which Germany was then involved would probably be

very long.

When asked whether he expected the war with
England to be over quickly or whether he expected a long
war, the witness stated that they had had a long
discussion for two hours. The witness' had explained the
German views of the world situation, and told KATSUORA
2453¢ that it may be possible * Germany will attack kngland
and the war ended very soon. In that case it would ve
good for Japan if she intended to make an agreement with
Germany to do it then. However, he had said that they
did not know that and must be prepared for a war which
would last many years, and to avoid it the only way was
to keep the U. S. out and make a platform for a coming

- peace. | | |
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24538

24539

24540

He did not remember the exact words. He had
merely statzd that they must be prepared for a very long
struggle. He did not know whether he used England or
Anglo-Saxon. He really could not remember, but did
remember definitely that it was most important to keep
the U. S. out. It is possible that he had sald that
Germanv, Italy. and Japan, should stand together knitted
closely * until the great aim was achieved.

When asked whether the alm was the conguering of
the democratic nations, as stated in "Mein Kampf" he
stated he had only in mind the victory and not an attack
on different countries.

He had * told MATSUOKA at the tlme that Germany
did not want Japanese military asslstance in the war 1in
Europe. He did not remember whetner they said they did
not want it at this moment. He only wanted to tell him
that they did not want Japan's military help now.

It is possible that in Novemuer, 1940, KURUSU
stated to Welzsaecker trat a Russo-Japanese neutrality
pact and peace between Japan and China were needed for
Japan to advance through the regions south of China,
including Siam, without which * singapore could hardly
be brought to a fall. He, however, was never present at
the conversation and did not get a memorandum of the .
meeting, and Weizsaecker did not talk to him about 1t.
He hearé nothing about contemplated assistance from Japan
to Germany in the war against kngland at that time. He
had been rather 1ll, and did not work since December,
1940. The only order he then had was to accompany
MATSUOKA when in Germany. He then went on sick leave
to Italy, immediately after MATSUOKA left him, till the
end of June.

In the conference with MATSUUKA on September 9,
he had stated that Germany was willing to acknowledge
Japan's position in kast Asia and were willing to help
the economic and industrial line, and they hoped to get
raw materials from Japan, * and this would dev=lop a
healthy economic situation later. It is pocsinle that
this offer extended to a promise to immediately furnish
Japan with materials for war and technicians, but he
did not remember how far they went 1nto detalls. The
general idea that he told him was that Japan was a country
with undeveloped industry, while Germany was highly
developed.
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24544

Germany was willing to help develop Japan's
industry and receive raw materials against it. It was
not his idea in bullding Japan's industry to supply her
with planes, tanks, and war tooleg, but he knew that even
in war-time Germany sold a lot of arms and munitions to
other countries, including neutrals.

Wnen he had promised cooperation, * he had no
1dea in assisting in the expansion idea 1n Japan. He

only wanted to create a better economlc situation. He
had not meant by 1t a better economic situation which

would be acquired by force. This is why he had hoped

to MATSUOKA that a military attack in Indo-China while
Stahmer was in Japan could be avolded.

*MATSUOKA had told him during the negotiatliong
that the Japanese Army would march into north FIC within
three days 1f France did not accept her demands. He
sald that if the governor-general did not accept the
ultimatum, the army would march in three days. He
wanted Stahmer's help in avoiding that, It was around
September 20. It is poassible that it had been requested
about August 15 to assist the Japanese in bringing the
Frenoch to terms, but this was before the witness' arrival,
The witnessa raguaatad Hibbentrop to bring preasure on the
French to accede to Japanese demandg, lle sent a telegram
implying that hoatilities could be avoided, * MATSUOKA
told him and it helped a lot, and he was glad that no
incident happened,

When aaked how he could explain the statement 1in
hig affidavit that OQSHIMA took no perasonal astand on any
controversial lasues, when the Ciano dlary showed that
OSBHIMA acted with SHIKATORI to bring about a full of the
cabinet by resignation unleas Japan agreed to a military
treaty without reservationa, the witneas atuted that
OSHINA told him nothing about these ldeas and he did
not see SHIRATORT at the time. He was always impresgsed
that OSHIMA was very cautious and always based hls talks
on telegrama from home. On several oocasiona when the
witness asked OSHIMA's Earaonal opinion or his govern-
ment's views, * he stated he did not know an’ must ask.
l{e could not explain the difference between the diary
and his statement, He only knew what and how he talked
»_;igh OfﬂIﬁ. He had read some mrts of the ¢iano Diary,

ut not all,
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When asked how he could explain the inconsistency
between his statement and the telegram from Ribbentrop of
April 26, 1939, which showed that OSHIMA and SHIRATORI
had refused to present the instructions received from
Japan on the Tripartite Pact and declared that they
would recign, the witness stated * he could not explain
the Aif arence, but could only repeat that OSHIMA did
not tell him these things. He had heard later that
OSHIMA had difficulties with his government, and he was
not present when he had such conversations with Ribben
trop. He was not asked about it and was not shown the
telegram.

+ He stated he could not explaln the inconsist-
ency between hils statement and Ribbentrop's telegram to
0tt in which Ribbentrop stated that OSHIlA and SHIRATORI
had said that the Japanese modified proposal was impossible.
Asked how he explained the inconsistency between this
statement and exhibit No. 2230, 2 confidential conversa-
tion between OSHIMA and Ribbenlrop in which OSHIMA stated
that he officially refused to pass to Germany ARITA's
instructions that Japan wished TO T'eSEI'VE entrance into
a state of war in the buropean conflict, » he stated he
did not know the document and did not know the fact.

When asked how he could explain the inconsistency
with exhibit No. 506, a memo of Welzsaecker, September
18, 1939, showing that OSHIMA disobeyed his government's
instructions by postponing delivery of Japan's protest
until September 18, the witness stated he did not know
the fact. * Likewise, he did not know exhibit No. 587,
the telegram from Ribbentrop to 0Tt of June 28, 1941,
in which Ribbentrop stated he had an agreement with
OSHIMA that the latter would influence Japan toward
supplying military action against Russila.

The proposal made Dby SHIGEMITSU to take Hussla
out of the war with Germany by compromise was made in
the second half of August. The statement in his affi-
davit that the conference of July 8, 1940, beiween
SATO, KURUSU, the witness and Ribbentrop, was no confer-
ence, and he could not recall that they disctussed matters
of the French and Dutch Last Asia colonies and Germany's
interests in the pacific, was correct. He recalled
practically nothlng that was talked about. He was
present, *» but sat asilde. He said it was not a confer-
ence because it was not planned as such, and was no
conference.
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SATO was not on any official mission in Germany,
and he was announced as a foreigner of distinction, and
KURUSU had asked that he prepare a courtesy call of SATO
to the German ambassador.

o Attention of the Tribunal was called to exhipit
O 9245

x German troops marched into Austria on March 12,
1938. On October 1, 1938 they marched into the Sudetenland.
On March 15, 1939, they began the occuosation of Czecho-
Slovakia.

When asked whether on April 16, 1939, there was
a conference between Goering, Mussolini, and Ciano, at
which Mussolini declared 2 general war was inevitable and
asked to determine the most favorable moment, and Goering
had expressed the view that the Axis should wait a bit,
and it was agreed that the motto for both should be TO
speak of peace and prepare for war, the witness stated he
could say nothing about this conference, and he didn't
know about 1it.

*+ He didn't know that 1n 1938 and 1939 Germany had
decided to go to war. Nobody told him. He must now
believe that a war was prepared there. The idea he heard
at the time, however, from every side, from his colleagues
and superiors, was that the general ldea was to prevent
a war by forming a military allliance with Japan. He knew
now that this was false.

REDIRECT EXAMINATION BY MR. CUNNINGHAMN.

in September 1938, so far as he could remember, these Were
preliminary talks about a possibility of a closer under-
standing between Germany and Japan, and Ribbentropd wanted
to kxnow what the Japanese ATmy was thinking. Ripbentrop
asked him to determine that intention by taking the matter
up with OSHILA.

impression he got from his conversations with OSHIMA,
SHIRATORI, and others who were all known as pro-German.

He did not talk with these people concerning an allliance
because there was no possibility at the time. > le had
then given up any hope and avoided talk on that line.
Neither SHIRATORI OSHIMA, or others, expressed any readi-
ness at that time to support an alliance with Germany.
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With respect to OSHIMA's right to use the German |
Embassy facilities to communicate with Ribbentrop, the .
witness ordered his personal secretary to investigate who -
could send letters OT cables through the German Embassy
24555 * with or without cipher. He learned that OSHIMA had
never sent any letter OT telegram using these facilitlies.:

OSHIMA was very well 1iked in Germany. He was
very sociable, spoke good German, and made a good
appearance. He was a good host and invited many people

. to his Embassye.

He did not Know whether OSHIMA resigned as
Ambassador in September 1939, after the non-aggression
pact.

24557 * He did not remember Knoll and did not Kknow his
position, but at the time of the SATO-KURUSU luncheon,
he remembered that KAWAI was present. The witness had

told Ribbentrop to use the opportunity to invite KAWAL.
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DIRECT EXAMINATION OF HEINRICHW

by Mr. Cunningham.

* The witness stated that he lived in Atami.
He l1dentified exhibit No. 2744 gs his affidavit and
verified it. The affidavit stated that the witness was
born in Germany in 1892, and became an army officer in
1913, After the First WOrld War he became a business
maii, ci:u vecam? a directcr in t.o German industrial
compani-cs. He had been a member of the Nazy Party since
1932, but having been a Mason he had no possibility of
a party career.

In June, 1935, Ribbentrop, then Ambassador at
large, engaged him as a governmen£ employee. One of

his first duties was to receive a delegation of British
ex-servicemen, the first group uf this kind to visit
Germany, and was chortly thereafter appointed official
representetive of the German ex-Servicemen's Organization
¥ in relations to similar organizations in foreign count-
ries.

While zcting as liaison man between Ribbertrop
and OSHIMA, his function was mainly tc see OSHIMA from
time to time and explain the ideas and wishes of
Ribbentrop, while OSHIMA gave his comments on cables
and instructions from Japan. The witness would convey
OSHINA's explanatlicons to Ribbentreop. He sometimes had
to accompany CSHINA when he travelled in Germany and to
keep social contacts with him and the members of his
Embassy in Berlin. He was not present at major confer-
ences between Ribbentrop and OSHIWMA except on one or
two occasions on general matters.

The witness participated <rom time to time in th->
negotiations for a consultation znd assistance Pact which
took place in Berlin in * 1938 and 1939. In 1938 the
European situation was getting tense for Germany after
the "Anschluss", while Japan was in a difficult position
because of the Ching Incident. This led to consider
strengthening the ties between Germany, Japan, snd Italy.

Toward the end of 1938, especially aner the
HIRANUMA Cabinet came in at the beginning oi" 1939, Japan
was slowing down the negotiations, and Germany felt that
Japan was not seriously interested in a ¢luser relation.
After the end of March 1939, negotiations continuc:i, but
cables from Tokyo only after long intervals, and 1t seemed
that the new Japanese government had ﬂﬁfinitely changed
i1ts ideas about the aims_of the planned treaty.
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24399 * While negotiations were deadlocked, Germany's
political situation grew more tense. Ribbentrop, on the
occasion of OSHIMA's and SHIRATOR]'s presence at Hitler's
birthday party on April 20, 1939, *old them quite frankly
that he was not optimistic concerning the conclusion of
the treesty. Since Germany wished under all circumstances
to b~ m .+ friendly with Japan, he felt obliged to
inferm them confidentially tha% under prevailing conditions
Germany might feel forced to approach the Soviet to
conclude a non-aggression pact. He assured them that
nothing yet had been done.

To find a way out of the deadlock, 1n May and
June 1939 some Japanese kmbassy of ficials had several
conversations with Gauss, legal axpert of the German
24400 Foreign 0ffice, * nut without success. The negotiatlions
' 24401 * were completely broken of f when the pact between Germany
and Russia was concluded on August 23, 1939. The
negotiations resulting 1in the Russo-German Pact were
kept secret from the Japanese. When the matter was
24402 agreed on, ¥ the witness Was ordered by HRibbentrop to
tell OSHINA. OSHIMA's attitude was perfectly gentlemanly,
but he could not conceal his extreue disappointment and
stated it.

The witness visited Japan for the first time in
February, 1940, when he accompanied the president of the
German Red Cross on his visit to tke U. 5. They travelled
via Siberia and Japan. staying in Tckyo for four or five
dayvs. On the return they touched Japan in May 1940, and
remained about two weeks. During his stay in Tokyo they
made a courtesy call on the Japanecse forelgn O0ffice and
Red Cross. On the way back through Japan the Luke of

24403 * Koburg and the witness delivered a congratulatory
messagz to the Emperor on the celebration ol the 26th
anniversary -of the Dynasty.

He met his old friend OSHIMa and SnIKATORI,
whom he had met once or twice before socially. Ili2 saw
them twice, once at a dinner in the German lmbassy and a
second time at lunch. They talked, but not atuut political
questions. OSHIMA was in complete retirement and took
no part in politics, to the witness' knowledge. During
these two visits the witness sent one telegianm each time
to the Foreign Minister in Berlin, giving a short survey
of his impressions of the general political situation.
On his return he made no further oral " written reports.
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His third visit to Japan was in 1940, when on
instructions from Ribbentrop he came to Tokyo via
Slberia on September 7 and stayed there till October,
1940. During his stay he and Ott negotiated with
* MATSUOKA the Three-Power Pact. In July 1940, the
YONAI Cabinet had been replaced as a result of increasing
American pressure. So far as they knew, Germany under-
stood tnat the KONOYE Cabinet was trying to improve
relations with the U. S., but at the same time wanted a
closer contact with Germany to strengthen Japan's political
position in consummating U. S. negotiations. MATSUOKA
began to throw out feelers cautiously via KURUSU in
Berlin and Ott in Tokyo. The telegrams from Ott and the
verbal information from KURUSU created a completely
confused picture of Japan's attitude from Germany's
viewpoint, and Germany could not figure out what Japan
had in mind.

In view of the confused picture and under the
pressure of time, the witness wzs ordered by Ribbentrop
to Tokyo to find out Japan's actual intention toward
Germany, * to take up immediately negotiztions in 0tt's
presence should Japan show an intention to conclude a
new agreement with Germany; to report every detail in
case of negotiations which item had to be approved by
Berlin before continuing.

After arriving in Tokyo on September 7y the
witness was cautious in regard to Ribbentrop's
instructions. He avoided talking to any Japanese other
than MATSUOKA about hils mission. He met MATSUOKA first
on September 9, with Ott, and explained Germany's
intention to avoid further spreading of the war, to
keep the U. S. out, and created a platform on which peanc
could be built. He declared that Germany had no intenticn
to draw Japan into the European war, and was ready if
Japan asked, to use her good offices to promote friendly
relations with the Soviet and to contribute to settling
the China Incident. MATSUOKA agreed wholeheartedly.

The witness reported to Berlin and recsived
instructions from Ribbeatrop to begin negotiat‘zns.
* Negotiatlons progressed quickly, and the Fact was
signed on September 27. In the course of necgotiations
the witness had time to get a good personal impression
of NATSUOKA. He spoke good English and was proud of his
U. S. education. At their first meeting MATSUOKRA told
about his life story. He seemed to fecl that he was the
right man as political leader in the decisive time for
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Japan, and the witness' private talks later in Germany
in 1941 confirmed this impression. OSHIMA had no

of ficial position and no concern with the negotiations,
so far as the witness knew. During the witness' stay
he called on OSHIKA as an old friend, and met him
socially. He, however, neither revealed to OSHIMA the
negotiat.ious nor asked his advice.

"t.enn OSHIMA returned to Derlin as Ambassador
*+ iy February 1941, the witness was again liaison man
between him and Ribbentrop. As previously, the witness
seldom attended the conversations between them.

In conversations with the witness, OSHIMA never
committed Japan to attack Singapore OTr the Soviet. He
could not recall tnat Ribbentrop had ever told him that
OSHIMA had done so. Whille the witness was always friendly
with OSHIMA, the latter never told him any milltary
plans Or revealed secrets. The witness himself had
nothing to do with military matters, and neither did
Ribbentrop officially. OSHIMA was many years in Germany,
spoke German well, and was well-liked there, :

When MATSUOKA visited Germany in March, 1941,
the witness was ordered by Ribbentrop to accompany him
during his stay in Germany, and the witness therefore

. 04408 +travelled with htm. The witness was not concerned with
oreparing the trip program, which had been finished by
the protocol chief. He immediately left perlin and met
MATSUOKA at the German-Russian border. He accompanied
him to Berlin and was present at his courtesy call on
Ribbentrop. The witness Wwas not present at the political
conversations between MATSUOLA, Hitler, Ribbentrop, and
Goering. Ott attendad some of these meetings, having
received permission to be present while MATSUOKA was in
Berlin.

The witness took MATSUUKA to the Siemens-Schucker?v
Works in Berlin, and accompanied him as far as the
Italian border. When ne returned from Rome, the witness
took him to the German-Russian border. He had ao
personal political talks with MATSUOKA. He -dic¢ not
speak at the time with Ribbentrop as to the purpose of
the conversations with MATSUORA, and never uesrd from

24409 Ribbentrop that MATSUOKA made any commitment. Ribbentrop
was very secretive, and usually took only what was
necessary for the work of the moment. At that time the
witness' relations with Ribbentrop were rather strained.

lIll-l------------ii-l=-------n=-----n--n--.-r1
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Before MATSUOKA's arrival the witness heard
nothing from OSHIMA about the items to be taken up by

. MATSUOKA, nor of his wishes or ideas that he wanted TtO

convey tO Ribbentrop. Duriag MATSUOKA's stay, the
witness met OSHIMA at various 1unches only. He did not
believe OSHIIA had much influence oI MATSUOKA, and he
felt that thelr personal relations were not cloce.
MALSUUKA Told him nothing about CcHIMA,

1t was a practice of the German Foreign Office
that no stenographic records be taken of conversations
between Hitler and Ribbentrop and prominent forelgn
statesmen OT ambassadors. Unofficial minutes Were made
af terward as dictated * by Hitler, Ribbentrop, OT
attending interpreters, mostly by Schmidt. These
minutes, being only unofficial, were never given to
foreign participants OT shown for confirmation.
Internally, these records WETE regarded as ah aide~-
memoire, and never as documentaly proof. He remembered
on one occasion Schmidt, acting as official interpreter,
wrote down only about five CT =ix single words for a
twenty minute speech, and then began to translate.
Though he had a VEry good memory, there was sometlmes a
difference between Ribbentrop and schmidt about what was
really sald.

Ribbenzrop disliked that various representatives
directly contacted high German officials other than those
in forelgn service. On several occaslons he was ordered
Ly Ribbentrop to try as politely aS possible to prevent
tnis practice. Because of thls outspoken wish of
Ribbentroo there Were no official relations between
foreign Embassies, inciuding the Japanese and German
ministries other lvan the Foreiga Office.

¥ The witness becali€ ambassador tC Nanking,
China, in 1941, and left Germany with Bolze on October
18, 1941, going to Nanking via South America and Japan.
While aboard ship he heard of the outbreak of the
Japanese-American war. until he 1jeft Germany, ‘rermany
he thought. had no notion that the relation was strained
to such an extent.

In Decemver 1942, the witness becal€ Ambassador
to Japan, arriving in Tokyo on Janualy ~@ 1943, While
Ambassador he had cordial personal rela*ions with
SHIGEMITSU and other Forelgn Office otfficlals.
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Political collaboration between Japan and
Germany was not close, and the commissions of the Three
Power Pact were only a formal show without practical
results. In the two or three meetings the witness
attended there was not a single word which was not
found in the newspapers.

Although he was not concerned with military
matters, so far as he knew there was no military or
* Operaéional collaboration between the two nations.
The mein reason was the fact that Japan was completely
absorbed in the U. S. war and was neutral in the German-
Russian war. The two countries were far apart, and had
no regular commun-cation excep® radio.

During all conversations and negotiations with
OSHIMA, the latter took no positive personal stand on
any controversial issue, bul reserved judgement until
he had submitted the matter to his government, unless
he had prior instructions. In thelr discussions, per-
sonal opinions would have no bearing, for in diplomacy
it 1s the government and not the individual.

Witk German checks on information, they nearly
always knew Japan's attitude before receiving it through
OSHIMA or any other. When action was taken in Japan,
Germany knew of it at the same time or sconer than
OSHIMA or others. * Rarely did they learn anything new
from OSHIMA. On hearing it from him, Lhey merely
verified or made official what other Sources of
information suobplied.

* Dirksen, who was ambassador in Tokyo for some
years, could not stand the climate, suffering from
asthma, and had asked to be transferred, and Ott, who
was in Tokyo since 1934 and lilitary Attache in 1939,
was interested in becoming Ambassador. With the
assistance of Keitel he was appointed Ambassador to Tokyo
in the beginning of 1938. Ribbentrop did not cbject, but
on the contrary assured Ott several times of pis Tull
confidence. When the idea of strengthening r=lations
with Japan came up, Ott was ordered to Berl: n in the
» gummer of 1938, and in his presence the new course
was talked over with Hitler and Ribbentrcu. At that
time Hitler made him & party member whicii he could not
become earlier, being an officer. 1T was expected frocm
him to maintain friendly relations wi-it the parties in
power, get a survey of the changing political situation,
and to report to tne Foreign Girice.

— s
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The greatest efforts in Germany during the
witness' time were expended toward establishing close
ties with England and France. luch more work, money,
propaganda, and persons were usea for that. The German-
English and German-French Societies were regarded as more
important than the German-Japanese one. After the
failure ol ihe first negotiations in 1939, Germany and
Japau: wad not proposed any agreements for more ihan a
year, uatil Japan began in July 194C to take up new
dipiomatic negotiations. He could not see where Japan
helped Germany in the war in any way.

There was no joint German-Japanese war, but two

24416 * wars. There was no joint high command, no plans for
teamwork worked out or proposed. since there was no
connection excepu cables and an occasional submarine.
There could be no comparison with the teamwork of
Eisenhower and Montgomery, and bigcArthur and lountbatten.
Japan had its cwn ideas about the pacific war, and never
seriously tried to stop the trausport of U. S. goods to
Soviet, Japan's idea of an ally were different than that
of other countries. While in China, even in officilal
Japanese problamations the Germans were friendly neutrals,
and not allies.

24417 * While the witness was busy with negotiations
of the agreement, it was the general idea in 1938 and
1939 to avold political isolation and prevent war
through a defensive alliance and thus strengthen the
international political situation. In 1940, after
Germany was in the war, the idea was to avold further
spread by preventing U. S. entry and to establish a
peace platferm. He had never heard from any side a
word about a plan of dominating the world.

Exhipbit No. 2744-A, an interrogation of Stahmer,

24439 stated * that in negotiations prior to the conclusion

of the Tripartite Pact of September, 1940, only NMATSUOKA

participated and no other Japanese statesmen. A% no

time during the conversations did MATSUOKA ever .elephone

other people or interrupt conferences to confe. and

consult with other Japanese about the Tripar+vlce Pact.

He stated it was not true, according to his snowledge,

that OSHIMA and SHIRATORI were sent to Roms to induce
24440 * Mussolini to join the Pact. Germany couitd not and would

not use foreign ambassadors for this purpuse. As the

witness knew, Hitler and Ribbentrop had already talked

to Mussolint about such a pact during the bMunich Confer-

ence uf 1938, when Mussolini agreed,

g
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The witness was not advised as to the mission
of the ITO Commission sent to Berlin and Home. He had
only read an abridged version of the Ciano Diary, but
did not take it as a historical document. For instance,
he asserts he was against Italy attacking Greece, but at
the time the witness heard from the Italian Embassy that
he ass?eted the plan and was proud of it. It was only
after 1he ltalian jefeat in Albania that he chaunged his
opinicn.

24441 When * asked whether the Ambassador asserted
that they would resign if the alliance was not concluded
without reservation, the witness stated he had not heard
of this assertion. It 1T was true, Japan must Know it,
and would nave Known of it if it were true. He had only
heard mention of -t from one source.

K¥URUSU only told Germany 1n June - 1940 that the
new government in Tokyo wanted <loOseT contact., He had
not begun negotiations, otherwise it would not have been
necessary to send the witness to Tokyo, because the
situation was too obscure to be analyzed from Berlin.
During the Tokyo negotiations, KURUSU was only scantily
informed by his government.

24442 + The meeting on July 8, 1940, beilween SATO and
Kurusu, the witi€ss and Ribbentrop was not a conference,
but only a courtesy call with noruwal ccnversation, where
he had the impression that both sides wanted TO avoid
talking on unsolved political questions. Uinister KAWAIL
was alsc present. He had no recollectiun tr:at the
french and NEI colonles came€ Ub for discussion in this
conversation, and nc recollection that the Japanese€ had
shown any fears concerning the interests of Germany in
the Pacific Islands.

From the new cabinet with KONOYE as Premier and

MATSUOKA as Foreign lMinister, Germany was impressed

that it was interested in coming into closer contact

with Germany. When he arrived in Japan he foun. that it

had already made preparations for a pact with Germany and
24443 TEalyeirX hen he arrived in ToKyoO, he had - -orsidered

that Japan and the U. ©S. would become engaged in war,

and he wanted to prevent the U. S. entrance into the war.
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When MATSUOKA asked him about the influence ol
German-descent Americans, the witness told him thal he
believed they were better Americans than many others,
and informed him of his experiences 1in that line 1n

Chicago.

H2 had not discussed, neither with KONOYLE or

any other cabinel member, the terms ol the Pact. Only

after signature was the matter commented upon. He did
54444 not remember why the pact was signed in Berlin, * but

the Embassy received a cable some days before negotiations

were finished that Germany and Italy wanted it signed

there. At first MATSUOKA was reluctant, but he soon

agreed. AS compensation, Ribbentrop invited him to come

to Berlin.

On arriving in Germany, MATSUOKA did not advise

the witness of the principal question he desired to
discuss with Ribbentrop. He only heard shortly after he
left Berlin that MATSUOKA wanted to make a non-aggression

pact wit: the Soviet.

He did not know whether OSHIMA knew beforehand
54445 * the object of his tour, because OSHIMA did not tell

him.

He had never heard, and therefore did not know,
that on May 24, 1941, a report was made by the German
Military Attache in Tokyo to the roreign Intelligence
Otfice, that Japan acknowledged her treaty obligations
in the event the U. S§S. entered the war. He did not
recall talking with MATSUOKA about a "no separate peace”

clause on September 27, 1940.

While he was still in Germany in 1941, the
German officials were Very nervous because they never
had a clear answer to the state of negotiations between

~4446 Japan and the U. S. until October 1941, They then heard
only indirectly and through unreliable information OT

rumors.
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At the time of the signature of the Tripartite
Pact, there was no action or situation contemplated
for concluding a military agreement and providing for
operational coordination.

At *» no time during the conversation did OoSHIMA
comni* .imself as favorable to Japan's commencing OT
particirating in any war. There was no collaboration
betwcen Germany and Japan, so far as the witness knew,
that was not provided for by treaty and which did not
go through established channels.

OSHIMA's dealings with the witness and Ribbentrop
did not differ at all from dealings with other ambdssadors
with whom he worked. As far as he knew, OSHIMA never
interested himself in matters outside diplomatic tasks
* contrary to the best interests of either Germany OT

Japan.

New contacts were always necessary to keep up
contact with the changing ministers. Though Germany's
foreign policy toward Japan OVer the period of years of
the witness' association was unchanged, the Japaness
foreign policy changed several times. The ideas of KONOYL-
HIROTA, ARITA-HIRANUIL, and KONOYE-MATSUOKA, were
completely different.

» The witness had never heard OoHIMA express
greater friendship toward any particular foreign
ministers. Having been absent so long irTom Japan, he
probably did not even know them personally.

‘-ﬂ'r—'—'F — = —
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DIRECT ZXAMINATION BY MR. LOGAN

The witness stated that he did not recall either meeting or
talking with KIDO, Since he bscame Ambassador in Janua.y, 1943, it
was hies dut_ to try to find out especially the feeling of leading
statesmen and responsible men toward Germany. He made inguiries
about KINO, ¥ He heard from several of his of ficials that KIDO
was always regarded very much pro-idnglo-~5axon and had never shown
any especially friendly feeling toward Germany.

# The witness stated he had not reported anything said by
KIDO, % Hissubordinates did not tell him anything definite of
what XIDC said. They only stated how he was regarded, #* The wit-
ness naver had any negotiations with KIDO and nsver heard of any
nagotiations by KIDO with any member of the German govarnnent,

#He had not dealt with KIDO because he did not have the
slightest contact with him, contrary to other statemen and minis-
ters and could not approach him, #*Ths witness stated he knew of
meatings held in jyashington and london between military officials
of Britain and the United <tates, particularly navy, in the latter
part of 1938 and early 1939, He knew at leaat two secret nego-
tiations took place when Jingapore was taken cut for a mutual
defense base, Germany knew thie at the time the meetings were
held, "2 stated they hai heard about a meeting in the United
Jtates in *"ashington of secret military negotiations between ad-
miralty officials in the early part of 1341,

#He had heard this information from Ribbentrop and certain
sthe.: naws he had in th2 so~callsd ministerial office of the
foreign ninistry whers all ths incoming cables from the different
ambassi+s and legations- came,

DIRSCT ZXAL INATION BY LIAJOR BLAKENEY
Counsel for TOGO

The nesgotiations in 1938 and 1999 were conducted Yt :tween
ttibbentro; and OSHIMA and OSHIMA was still military attache and
"TUGU was ambassador, <0 far as he knew, TOGO had notuing to do
with these negotiations and while he did not remembar the exact
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date, the negotiations began in the summer 1938, TOGO was transferred

to %oscow in Yctober, 1938, * So far as the witness! information went

T0&0 had nothing to do with the negotiations from the beginning until

his transfer, The witness nsver talkad to TOGO personally about
* this subiect,

#le did not know if the negotiations between RIBBENTHGP and
OSHIMA were kept secret from TOGO, * He received no orders from
flibbentrop as to whether the negotiations should be made known to
10G0. He only had to deal with OSHIMA, ¥ The witness did not
get any order from ibbentrop., later Ribbentron made him liaison
man to OSHIMA to deal with him at the bsginning of the negotiations,
Mormally these negotiations were made betwsen ambassadors and foreign
ministers. He did not know the resason why the military attache
was used in this case. 41t was probably bscause Ribbentrop knew

OSHIKA before and during the negotiations of the anti-comintern
pact.

Conditions between fibbentrop and T0GO at the time seemed to
be rather cool but he did not know the reason for this,

*The witness stated that when he went to Japan he had naver
any ordsr to investigate Utt or any other person, He only had to
study the political situation in Japan and he talked it ovar with
Utt perscnally, He (Ott) told him of certain mistakes in a
telegram in a rather langthy story. The witness nade no report
to Ribbentrop or any other man. By this he meant he macde no report
on the question of accuracies of telegrams,

DIRACT EXAMINATION BY MR. CAUDIE
Counsel for Shiratori

*The witness stated he first met SHIRATORI in 1939 when the
latter was invited to Berlin during Hitler's birthday. e saw him
twice at lunch and at dinner and they talked but not politically,
The next time he saw him was in Fabruary 1940 during his fir:* short
stay in Yapan when he was on the lted Cross tour, At that time he
sent Exhibit 511 in which he stated he found SHIRATURI, CSHIMA,
ISHITI and others in the same friendly attitude,

“®
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Official communications were made in German with an English trans-
24,484  lation, * In sugust, the witness had scveral conversations with
SHIGIITSU, They had a conversation on the possibility of coming

to an uaderstanding betwesn Garmany and ‘ussia with the idea of
24,485 making peacs, #nd then use the situation fo: a common peace between

all navions, This conversation waa rsportsd to his government,
. In Oejtsmber, after he had recsived an answer to his cable to
Barlin, he had anothsr ccnversation with SHIGZINITSU,

The witness identified Exhibit No,2745 as the document
he brought with him to the conference in the middls of Ssptember,
He had hau it espscially translated into “nglish and brought it to
Shigemitsu, F= gave him his official communication verbally but
also gaves him the the writtsn paper as an aide memoire, to pre-
vent misunderstanding,

The document stated that OSHIMA informed Hitlsr about the

Japaness Govsrnment's suggestion for a separate peace betwesen

Germany and the Soviet, Hitler explained the Garman point of view
24,486 % that they had no indications that the Sovist was reacy for an

understanding with Uermany. They belisved that Stalin will try

to ccme to an understanding with Germany only when he is convinced

that he cannot continue tiie war successfully or that his forces

. ars insufficisnt to defeat Garmany.

If this should happen, a new political situation would
be crsated. The German Government fully appreciates Japan's
suggestion.Because of ths explanation Yerman would be okliged

if the Yapaneses Government would refrain from all steps with
ths Sovist,

To OSHLIA's question whether the Usrman war aims against
Russia had changed, Hitler replied that Stalin did not ask for
p2ace negotiations when the Yernan troops wers on the Yon and
the same holds good for “ermany under the present circumstances,

At the time of pressnting the memoir, the witness had
<L,487  a discussion with SHIGELITSU # relating to the peace propc.al
24,488  between *ussia and Germany, * The discussion was about “iia

possibility of coming to an understanding and peace with itussia,
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2L, 489

24,490

24,491

The witness was interested to know if there was any background

or knowladge by Japan which he could never find out. The general
jdea was that when such an understanding was possible, it should
be the baszi, Jor making peace with other nations. These talks
were i.itiavsa by SUIGEMITSU, SHIGELITSU was for an proposed
negoti:-icrz of psace betwsen Germany and Russia,

CROSS ZEXAMINATION BY LK. TAVZNNZR.

#*/lhen asked why in view of his lack of possibilitg-of a
party career, he had sisen to the rank of Ambassador in Yemany,
the witness said he had becoms ambassador at large in Garrany
and later ambassador in “nina and Japan but that had nothing to
do with party career. He meant he had nsver been promoted in
ths party and could not be promoted. He bascame the consul-gen-
eral in Yanuary 1940,

# Whan asked to whose influsnce in Gsrmany he owed his
preferment he stated hs was proposed by libbentrop in 1938 and
promoted by llitler as ths other officials from the German
drbassy were, Hs was prouotsd bscause Iibbentrop was satisfied
with his work,

/hen asked whsther aftsr ths German “ovist non aggression
pact had bsen concludsd, whathsr Japan continued its efforts to
sffsct a Yapan German #lliance, the witness stated that after the

conclusion of the non.aggrsssion pact, Ysrmany received a cable
in which Yapan stated that ths negotiations were broksn off,

When asked whseth=r h= had access to the Hibbentrop files
or those of the foreign office, he said generally he could only
read what was o_fersd to him. Ms could get cablss and documents
necessary for his work, *!'e stated hes had never seen a telegram
in ths Garman files from lkackensen in Homs to Ilibbentrop stating
that in a convarsation with SHIRATCRI ©sptenber 2, 1939, SuIRATURI
had expressed the opinion that with a new cabinet therc was
a good chance for successful continuation of rapprochement
with the Axis Fowers and tc "2 able to work more =2ffactively
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The witness was interested to know if thers was any background

or knowladge by Japain which he could nevsr find out. The general
jdea was that when such an understanding was possible, it should
be the hasi, Jor making peace with other nations., These talks
were i.itliavea by SUIGEKITSU, SHIGELITSU was for an proposed
negoticiurz of peace betwsen Germany and Russia.

CROSS ZXAKINATION BY LR. TAVENNZIR.

¥/hen asked why in visw of his lack of possibility of a
party career, he had sisen to the rank of Ambassador in Yemmany,
the witness said he had becoms ambassador ab large in Uerrany
and latsr ambassador in “hina and Japan but that had nothing to
do with party career. He meant he had never been promoted in
ths party and could not be promoted. Hs bescame the consul-gen-

aral in Januar,y 1940,

# Whan asked to whose influsnce in Usrmany he owed his
preferment he stated hes was propossd by ipbentrop in 1938 and
promoted by llitler as ths other officials from the Uerman
dubassy were, Hs was prouotad bscause iibbentrop was satisfisd

vwith his work,

/hen asked whesther after ths German “ovist non aggression
pact had bsen concludsd, whethsr Japan continued its efforts to
sffsct a Yapan German #lliance, the witness statad that after the

conclusion of the non.aggrsssion pact, Uspmany received a cabls
in which Yapan statsd that thes negotiations were broken off,

Whan asked whsthesr hs had access to the libbentrop files
or thoss of the forsign office, he said generally he could only
read what was o_fersd to him., s could get cablss and documents
necessary for his work, !!'e stated hs had never ssen a telegram
in the Garman files from lackensen in Home to Itibbentrop stating
that in a convaersation with SHIRATORI September 2, 1939, SIIRATURI
had expressad the opinion that with a new cabinet therc was
a good chance for successful ccntinuation of rapprochement
with the Axis Fowsers and tc s ableto work mors =ffsctively
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He saw SHIRATORI at that time together with some other
Uapanese of ficials whose names he did not remember and they
talked about general topics. He could not recall if he saw
SHIRATGRI on the way back from the U,S. but he did see him during
or af+sr the conclusion of the Tri Fartite Fact,

Wh-a asked what part SHIRATORI playesd in concluding the
pact, he stated that he knew that he was an adviser of the foreign
minister, * He did not know what part he took in the nego-
tiations. il naver sat in on any of the discussions. There were
always only MATSUCKA and OTT, and in the end the witness saw
SAITO and MATSULOTO for technical details, but not in the meeting;
he could not recall that he hal ever discussed the tri-partite
pact with SHIRATORI; <they may have talked it over during the
dinnsrs and lunches after the pact had been signed. Prior to the
conclusion of the pact he talked only with MATSUCKA,

SHIRATORI could have met Ribbsnirop only during the 50th
birthday of Hitler in 1939...only during two or three days, he did
not remember exactly how long SHIRATORI stayed.

dhan asked what hs meant by saying that most of the ne-
cotiations wsare made with Tt=2ly through Germany, the witness
stated that during the dunich negotiations in 1939 Ribbentrop and
Hitler talked about this with Mussolini and Mussolini agreed
immadiately in principle but said he must think over a suitable
tima= to begin the nsgotiations by Italy.

He stated that about thes beginning of January 1939.

he negotiations ware carried on strictly between Germany
and l:taly through Mussclini and Ciano, In Uctober 1938 Ribben-
trop went to fome and talked with *ussolini and Ciano and later
whan the 4talian ambassador in Berlin was informed and worked
together in the negotiations.

3t DIRICT BY MAJOIR FURNESS
Counsel for SHIGEITSU

In conversations with SHIGA2 ITSU, the witness always
spoke in Znglish and the writings presented were mostly in angish,
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4,492 he was rsturning to Tokyo. He had not basen advised of the con=-
tents of the telsgram., e was not informed that SHIRATORI was
on the early failure of the ABE Cabinet soon after his return

24,493 to “Yapan, !l could not recall ¥ recsiving information that
SHIRATORI considered that thers was a weakening in army -
circles dus to the costly military defsat at Nomonhan, He
did rot s +~z1l any cornectionbefvesn SHIRATORI and the NOMON-
HAN “ncident, Ha had no knowlsdge of ths nolitical activities
of SHILNTURI in~Japan betwsen the time ha returned from ltaly
and ths time the witness w=nt to J&pan.In 1940 he heard that
SHIRATORI had bscome adviser to HATSUCKA, The position of
adviser was a vary difficult one which ths witness found

only in Yapan, *s BHeard thers wars diffsrant types.,

24,494 Some would b nominated by ministers themselvess, and
some, so far as he had heard, were nominatad by ths premier,
He did not know if they were what is known as "legal advisers™,
le did not know whether SHIRATCRI was appointed by MATSUOKA
he only knesw that hs wasz adviser of MATSUOKA, Me did not
recall the sxact dats when he told OSHIMA that the Russian-
Usrman pact had been signed. But he knew of it imnediately
after Ribbentrop first: rsturned from “oscow, He remsmberesd
Ribbontrop had been to Loscow twice and after the f3rst

24,495 % trip he told him to inform OSHIMA, At that time the wit-

ness was in Perlin and Ribbentrop took the vlan to go to
Sartcheasgaden,

He belisvad he notifisd OSHIMA after the 23rd of

August, after the pact was signed - very shortly after the
rsturn of “ibbentrop,

Vhen asked whether CSHINA had in ~>-t bean notified
by Ribbentrop of the pact as sarly as August 21, 1939, the
witness statsd he knew that Ribbentrop told the witness to
inform CSHIMA bacause it was a very difficult task and he
ordered him to tell OSHIMA that ths pact was concluded and

that itibbentrop would come to sss OSHIMA as soon as possible
to talk the situation over,
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GENERAL HEADQUARTERS
SUPREME COMMANDER FOR THE ALLIED PCWERS
INTERNATICNAL PROSECUTION SECTION

16 June 1947
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MEMOHANDUM
TO t Mr, Frank S. Tavenner

FROM ¢t D, N, Sutton

SUBJECT: (1) Battle of Midway
| (2) Battle of Saipan

(1) Battle of Midway, June 3 - 6, 1942:

“"Cn June 3, 1942, a Japanese naval force heading toward
Midway and including three battleships and four carriers,
was sighted by U, S, naval aircraft.

"During June 3, 4, 5 and 6, 1942, U, 8. naval carrier-
based aircraft and hesvy land-based army bombers pounded
the Japanese fleet, which in turn attacked U. S. forces
with planes and bombed Midway. * * * " (quotation from

The War in Cutlipe 1?39-1944, a publicaticn of the War
Department, page 140)

(2) Battle of Saipan: . MN\ ? g >4
944,

(a) Landing yJune 1
(b) Sea battle 19 June 1944,

(see World Almanac 1945, pages 74 and 75)

\ ' ll}":

§ "I La l.‘.. II“" F;t.. .'T-.‘!.“' - N a L, | s e+ a— i A ""':"'l"""-"'“"" " il Wy

= il s W A ’ A P ._l.l-'_“"_-,.,_*_t__-‘ i s 'I"'"';-h""‘-.-'...‘_.. I - I % I I .I l i h_ # ~‘. {



¢

1. Vhea 4id Germany resoganise thorupdmﬂmm
Yy Wang Ching-Wei ¢

2o After She Gormany bas mﬂ,ﬂ’ the Puppet NMasking Govermmeat,
what was the German Govermment: attitufe towards the Chungking
Goverament 7
What was the German Goverhment's relation to the Chungking
Govermmeat 7
3. uroyouthoﬂrutemuh-uﬁnhthmwmmti
e Whea did you assums your duties im Nmking ?
He While in Nemking what pther missions did you have in addition to
your diplomatic mission ¢
6. Fodlowing your arrival in Neking, whom did you see firs$; Chinese

offisials or Japanese offieials %

7. About how many Japanese advisers did yom meet im Naking ?
8. Will you neme some of the advisers?
9. While im Nemking did you comtast Japanese advisers frequeatly?
10, Yho was the )qirt Foreiga Minister when you were in Namking 7
11. What negotiatioms, if any, did you conduct with him or his
representatives. ¢
)
12, Ihnma'apn-omnm vhea your were there 7
12 A Vho was the Head of the Japsnese Armed Forees in Eiimx Nmking ¢
19. From what you psrsomally kaew, who exereiseia greater distatorial

power over the Puppet Nmking Govermment- the Japanese Ambagsador
or the Head of the Japanese Armed Forees?

14, Bnlmﬂumlthhmuth-mwtothi
Puppet Nemking Govermment ?

15. During that period did you ever see Amerisam Citiwens or British
subjests in Neking or Shanghat 9

16. If so, in what cénditions were they placed ?

17. You stated in your affidavit, page 11, last paragraph,, that you
contémued the efforis of Mr. Trautmenn, former GCerman Ambassador
to China, in trying | $o bMring about an wunderstanding
between China md Ji vy negotiatiag in Berlim with the
Ambassador Mr. Chea Lo thmtmmm%.'




18.
19.

20,

= h
Sl 8

Vhat were the $erms which Mr. Trautmana proposed ¢

[
Vhe ordered you $o negotiatigi with Ambassedor Mr. Chea ¢

Vas the Japanese Ambassador in Berlim ever responsible for such
negotiatioa ¢

You stated in your affidavis, page 21, last that it was
your seeret hope that during your stey im Ching the unification
of China could be perfected.  Did you knowr that suweh unification
was iwpossible in the face Jl'?mnm policy coneerming the
eatablishment and sugportof Puppet Regimes ¢
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INTERNATIONAL PROSECUTICN
SECTICN

11 June 1947

MEMORANDUM FOR: Mre Do No Sutton i

FROM 3
SUBTECT /[ 3: STAHMER, Heinrich G. (Witness for OSHIMA |
| and SHIRATCRI)

Mr. A. Ao Sandusky, to whom the defendant SHIRATCRI !
is jointly assigned, had prewviously agreed to prepare on the
above witnesa STAHMEN, He is now completing preparation on
Sama, .

e

Floyd W.. Cunninghem 3
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THE UNITED STATES OF AMERICA, et~al

: I, Helnrich STAHMER, Deing just sworn on oath,
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l
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after entering vpon iy
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vas appolnted the cfficial TePre
iration in thslr rclations to the similar

ign countriese.

1510 Germany .

organizations iri fore
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d began to work with reprcsentatlives of
1211y in England and Fooncés. The purpose
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man Government 28 of

' other nations, €SPEC

Ttaly, Hungary, 2nd other countries of

close contact with the leaders ot
12tter part of 19%6 ot 2 meetLing held

In the
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in Rome, the repressnt
unanimously accepted my Propo
national orgenization of ex-serv
ipe ymanent International Comm

In February 1937, 1 organ
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successful meetinge
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gt,ates., Great Britain

) Ttaly, Ausiria, Czechoslovakia,'!ugosla
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AFFIDAVIT OF HEINRICH STAHMER, FORMEC
GERMAN AMBASSADOR TO CHINA (NANKING)

AND JAPAN

:q Hambarg, Gewrmany, on 3 May 1892.
Gl1 as Enslgh snd became an
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1n that capaclty I Was & director

rinl companies oI tne electric branch.
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foremost lmport2nce.
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the foreign ex-servicemen's
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jcemen. which wWas called,
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: My dutles in this enterprise took me to many different

European countries ~nd as 2 result I had close assoclatlion

with the leaders of mony major POWEIS, among them King Edward
VIII, Sir Nevllls Chamberlain, Sir robert Vansittard, Mr. Duff
Cooper, Mr. Greeawood, S1ir samusl Hoore of England; General
George C. Mnrshall, admiral Stark of tne United Stotes; Mr.
Scnpinl of Fronce; ~nd Mr. Delacroix of Italy.

. "-‘r P

in the winter of 1937 the international political sit-
uation was so chnnged that 1t was 1mpossible for the organ-
~ntion to furciion nany lOUNGEY; tut my association in the
various counhriss of Europs furnished to me a background for
my latsr public gscrvice. ' ; :

In 1938 I wns m~de Liaison mn betwecen Ambassador Oshima

and Ribbentrop until Octoder 1039, when rmbagandor Oshlme re-
signed nnd returned to Japan, In November 1940 I was nppointed

: ns Ambassndor and I wWAS ngnin the Lialson maul between Ribben-
trop nnd Oshimn Trom rebrunry t°71 OCctobeEr 1941, In October,
1941, without belng consulted, _ wns sent o8 smbasscdor to

) Nanking. In Jnouary 1043% I was moved ToO Tokyo 28 head of the

migsion there.

5. DUTI=S 45 LIATISON

‘ when I mas Linlson man between Ribbentrop ~nd ambassador
oshima, my function consisted mainly in that T had to S€E€
'mbassador Oshima from +ime to timse ahd to explain to him the
1dens and wishes of Rlbbentrop, while ..mhbassador Oshima E2VE
me his commeatston ths oiblss -nd instructlons he rece ilved
from his GoverncEniL: shen 1 ~+3 to convey bils explonations

to Ribbentrop,; @wnzs was VEZIYJ o¢ian nbsent from Berlin. rurther-
| mors, I hed Boemetipés Lo acCumpPohy ‘mhassador Oshin~ waen he

: travellasd: in GE R0y, and. had Lo xssp sociol centacts with him
Apd the membrrs of Lhi JPROESE Trbreay in Berlin. 1 wWas not
pre sent at tae najeor conierences beiwesn Ribbentrop and Ambas-
sadcr Oshimz, excert on oOné Or two occasicnd when they con-
feprred cn EEnNeErnl MATLSTS.

-0

i

Tn Gerazny it wos usunl to employ Li2iscn man between
the Forecign Minlstcr nnd the aiffcront arnnesnders for the
purpcse of saving +ame anG for coavenlence ., go:I kept up foz
came tiwme the liaison wita the Italiaon MwbnssSy ~nd the Bulgar-
Thn Legation, s, for instonte, Gount Du-:ckheim was in contact
. wiLh the British Zmbassy 2u2 M. von Ropasr Wns LETOre mé ;
Liaison man to the Japonese LMb2ASSY e T was succeeded 1n the
position 28 Lilalson man with .mbassador Oshima in October, 1941,
by Counciller of Legotion Gottfriedsen, a youns man of aboutl

32 y62rs.

i " Ribbentrop mostly met alone with ,mbrssadors of all

mportass counirisd, whan stats cffairs of £ir8U OrCeEr WEYS
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Occasionally the Ambassadors had been summoned at any
hour of the day or night, specifically, shortly before im-
portant events. These meetings, as far as I know, Were always
between Ribbentrop and the concernsd Ambassador alone.

%3, PLRTICIPATION IN 1938-39 NEGOT ILTIONS

Oon account of my function as mentioned above I partici-
pated from time to time in the German-Japanese negotiations
for a consultation and assistance Pact which took place 1n
BRerlin in 1938 and 1939. In 1938 the situation 1in Europe
was getting rather tense for Germany after the sensatlon
caused by the "anschluss" of austria, while Japan was in a
difficult position as a result of the "China Incident”.
(Thess circumstances caused the two countries to consider ths
strengthening of the ties existing bstween Germany, Japan and
Ttaly since the jinti-Comintern Pact of 1936 and 1937.)

The proposed treaty the negotiatling powers hed in mind
in 1938 and 1939 was of a purely defensive nature, and I can
definitsly say that, although millitary matters were talked
about during the nsgotintions, none of the three powers con-
templated war or aggression. Thelr only purpose was to create
n political instrument in order to strengthen thelir respective
international positions.

It 1s suggested that the negotlatlons were secret and
I might snoy that all preliminary negotiations are always most
secret; 1t 1s necessary in international relations.

The negotiations progressed at first smoothly, and a rough
draft of a defensive agreement was drawn up between Germany
snd Japan in the last part of 1938. Italy declared her
willingness to Join at the beginning of 1939. as far as 1
remember, it was a draft of a defensive pact of mutual’'con-
sultation and assistance betwsen Germany, Italy and Japan
against a possibls aggression of third powers.

However, towards the end of 1938 and especlally after
the change of the Japanese Cablinet from Konoye to Hlranuma
at the beginning of 1939, Japan was slowlng down the negotlc-
tions and Germany got the impresslion that the acdministration
in Japan was not seriously interested in a closer relation
with Germany and Italy. A deadlock developed over the Inter-
pretation of Article III, which provided mutual help and
nssistance in case one of the signatories bescame the ob ject
of an unprovoked attack by a POWEI OI' POWEIS not party to this
Pact. Japan wanted to have a written assurance from her
partners that Japan would virtually be exempted from this
obligation in c=se Germany and/or Italy were attacked by a
powey (or powers) other than Soviet Russla (mainly Britaln
end France). -Germany and Italy refused to give any written
agsurance 28 they feared the lezkage and the consegquent
weakening of the political effect of the Pact, although they
declared that they fully understood Japan's difficulties and
would not request impossibilities of her.

R '-_-.".--.1-"—"' —i i
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After the end of March, 1939, negotlations continued; ,
vut the cables from Tokyo arrived only in long intervals an
1t seemed no doubt that the new government 1n Japan had de-
finitely chringed 1ts idens about. the aims of ths planned
treaty. While the négotiations Were thus dendlocked, the
general political situation for Germany. greéw more and more
tense. -~Ribbentrop therefore took the opportunity of the pre-
sence of Ambassador Oshima and Shiratorl at Hitler's 50th
bithday party on 20 .pril 1939, to:tell them quite frankly
that He was not very optimistic concerning the conclusion ‘of
the above mentioned agrsement; that, as Germany wished under
21l circumstances to maintain most friendly relatlions with
Jopan, he felt himself obliged to inform themconfidentlally
that under the then prevailing conditions Germany might feel
herself forced to approach U,8.5.,R. with the aim of conclud-
ing a non.aggression pact; he assured thep, however, that
nothing yet' has been done heretofore. : |

In order to find a way out of the deadlock, -in May . and
June 1939 some officials of the J2panese Embassy in Berlin
had several conversstions with ths Undersecretary of State D.
Gauss, who was the legal expert of the German Foreign Offlce,
but without success on seither side. In May 1939 the Japanese
Prime Minister Hirsnuma sent a sort of message to Hitler and

Mussolini, in which 28 far as I remember he manifested his .
good will to come to an unde rstanding, but there wsrsvpractlcally

no CONBEQUENCSS .

Nevertheless, I did not hear that elther the German or
the Japanese Government stopped the negotiations till after
the conclusion of the German-Russian Non-.ggresslon Pact, when
the Japonese Government at the end of August 1939 filed a -
form~l protest against this pact and declared the end of the
negotiations of a ?ri-PartLté Pact between Japan, Germany and

Italy.

Although it is the duty of an ambassador to keep hils

government well informed on =1l that he does, see, hears and

“ discovers, which might be of interest to his countyry, thers

y 1s noJduty on the part of the government or foreign office. to .

impart any more informatlion to the ambassador '"on the spot™
thon it desires for him to know. Diplomacy, BSECTECY and ef-
ficiency requires this procedure in International Relations.
This is the usual practice as I .understand 1t and I remember,
that imbsssador Oshima several times complained to me that he
did not get information about the general political situation
from his foreign officse, nor even answers On several cables.

L

The negotlations were conducted 1in Berlin betwsen Germany
and Japan, 2nd contact with Italy was made mainly by Germany.
The German Embassy in Tokyo was not informed for someé t1mé;.
however, when Ambessador Ott .2sked for information concerning
this matter, which came to his attentlon via the German
Military .ttache through the Japanese Lrmy General Staff, a
telegram was sent to Tokyo informing him only of the gensral
progress of the negotiatlions. das far as I recollect 1t was

Aapril 1939.
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. TERMINATION: OF GERMAN-J AP/NESE .RELATIONS, 1

.The negotiations were completely proken off when the x
non-aggression pact betwsen Germany =and the SpvietfRussia VES
concluded on 23 August 1939.

e

German-Russian negotiations resulting in .this Pact .were
kept secret Ifrom the  Japanese.  Yhen the matter ?as;agreed
upon between Germany. and Russia. I was ordered Dy Ribbentrop-
to go to-Ambassador Oshima and tell him the.fact. The .
ambassador's attitude was perfectly gentlemanlike, but he
could not conceal that he was extremely disappointed, and
he told me SO. '

The Japanese Government protested”vlgOrously stating
that the German-Russlian Pact was in_contnauenpion-of the .
sscret agresment .attached to the Anti-Comintern Pact oi 1936,
and anhouncéd the compleis break-off of the above - mentioned
negotiationse. | d g

7the effect of the German-Russian Pact on .the- German-
Japanese relatlons was more far-reaching than that. Germany. -
tried hard to keep Japanh On her side, declaring her unchanged
degire to promote-the'understanding with Japan. However, it .
was guite-obvious to the German Government that the Germgn- .
Russian Pact offended Japan SO much and the -Ant i-German.-feel-
ings in Japan werse running soO hign that the relat ions ‘betwesn
Germany and Japan undsrwent a complete cooling-off.. AmbaBsador
0ehima was replaced by Ambassador Kurusu, who was , - although
| well T1ked, a so-called typical sconomicC Ambassador, and the
| German Government understood well that this change should have
been a symbol of the altered attitude of thse Japanese Govern-
ment, which tried at that time by all means LG COme to- an .

understand ing with the United States of America..

e

'

_#

5. VISITS T0 TOKYO

I T visited Japan Ior tﬁe'fifst-time'in*February; 1940,
when I accompanlied the epresident of the German Red Cross, the
Duke of Koburg, on Lis visit to the United States. We
travelled via Slberia and Japan, stayling in Tokyo for. four
or five days only. On the return journsey ‘we touched Japan
in May 1940 and stayed in Tokyo about a fortnight. That was
my second visit. (The Buke of Koburg 's visit to the United
States was madse in order .to thank the smerican Red Cross for 1its
activities in Poland and Germany during ‘the German-Polish War
' in 1939, and to retumm the visits of some prominent membe r'e
of .the Americar Red Cross to-hlim. No political -purposs
was hereby pursusd.) 3

—

‘-'- .

' 2, _ e % 4

| During my stay in Tokyo we riade courtesy -calls on the
Japanese ‘Foreign Offlce and 'the Japanese Red Crossge.  ~On :our
way back through Japan the Duke and I.delivered & congratul-
atory message fo the Emperor of Japan on the celebratlion-of
the 2600th anniversary of the Dynasty s AR S

T met my old friend Oshima and also shiratori, whom I

had met once or twicse {n Rerlin’'before on soclal occaslions.

As far as I remember T ‘saw them.twicé, once during a dinnsr.

tn the German Embassy and a second tlmse on occasion of a Japan-
ese lunch in Tokyo, where T do not remember the host. We
talked together, bub not sbout politilcal questions. Mr. Oshima
was then in complete retirement and did not teke any part 1n

sctual politics to my knowledgs

S A=
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Durlng my two vislits together with the Duke of Koburg
I sent one telegram each time to the Forelgn Minister or to
the Secretary of State in Berlin, wherein I gave a short
survey of my impressions of the general political situation.
After my return to Germany I made no further verbal or written

report to anybody.

My third visit to Japan was in the year 1940, when I
upon instructions from Ribbentrop, arrived 1n Tokyo via
Siberia on 7 September and stayed there untll ths beginnlng
of October, 1940. During my stay in Tockyo, I together with
Ambassador @tt, negotiated with Foreign Minlister Matsuoka
on the Japanese side the Three Powers Pact. |

6. NEGOTIATIONS-TPI PARTITE PACT

In July, 1940, in Japan, the Yonal Cabinet was replaced
by the Konoye Cablinet as a result of the lncreasing American
pressurs. As far as we know, Germany understood at that time
the Konoye Cabinet was endesavoring to promote the ldea of 1im-
proving the relations with the United States; however, at
the same time it wanted a closer contact with Germany with a
view of strengthening Japan's political position in con-
summat ing the negotlations with the United States. Accordingly,
Forelgn Minister Matsuoka began to throw out nis feelers very
cautiously via the Japanese imbassedor Kurusu in Berlln and
the German Ambassador 0Ott in Tokyo. Incoming telegrams from
Ambassador Ott of the German Embassy in Tokyo and verbal 1in-
formation from Ambassador Kurusu in Berlin created a completely
confused picture of the Japanese attituds from the viewpolnt
of the German Government, which sventually could not figure
out what the Japanese Government had in mind.

In view of the confused pictare and undsr the pressure
of time,.I was ordered by Rlbbentrop to go to Tokyo..
Ribbentrop's order included the following mailn points:

(a) To find out the actuzal intention of the Japanesse
Government towards Germany ;

(b) To take up immediately nsgotlations in presence
of Ambaessador 0Ott, should the Japanese show thse
intention to conclude a new agresement wlth Germany;

(c) To report immediately every detall in case of
negotiations, of which every 1ltem had to be ap-
proved by Berlin before continuing.

After arriving in Tokyo on. 7 September 1940, I was very
cautious about my conduct in accordance with Ribbentrép's in-
structions. Above all, I avolded to talk To any Japanese

other than Foreign Minister Matsuoka oh my mission to Japan..

T met him first on 9 September 1940, together with Ott, and
sxplained to him the German intention to avold any further
spreading of the war, to kesp the Unlited States out of war, and
create,. if possible, 2o platform on which peace could bs bullt,.
T declared further that Germany had no lntentlon to draw Japan
in the European war,. and was ready, 1f requested by Japan,

to use her good offices in order to promote friendly relatlons
between Japan and Soviet Russlia, 2nd to contribute to the

settlement of the China Incldent,
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Matsuoka agreed wholehzartedly. I reported this to
Berlin, and rece lved instructions in return from Ribbentrop
to begin with the negotlatlouns of on agresment. The
negotiations showed quick pro%ress and the Three Powers Pact
was signed on 27 geptember 1940. '

In the course of the negotlations I had time to get a
good personal smpression of Minlister Matsuoka. He spoke
very good Englilsh and was very proud of having had an
education in the United gtates. On the flrst meet ing- we had
he began to talk about half an hour of his 1ife, hls career,
his cdonnections and hils importance and told me himself, which
T heard later several tlmes confirmed "I, my, me, my se1f"
He seemed to belleve 1o be just the right man as politlcal
leader in this decisive timé for Japnn and my later private
talks with him, when he visited Germany 1in:the next year
confirmed this impression.

Mr. Oshime had no offlclal position at that time, and
no concern with these negotiations as far Aas I: know. During
my stay in Tokyo I called on him, becnouse he was &l old
friend of mine, and met him on several soclal occaslons.
However, I neilthsr revealed to him the negotiations for the
Three Powers Pact nor asked I for his advice concerning ths
matter.

7. IMBASSADOR OSHIMA'S RETURN TO GTRMANY

M———_——_——-—

Wwhen .mbassador Oshima camé to Germani for the second
+time as Japanese ambzssador on February 1941, I was agaln
ILiaison man bstween Ribbentrop and Ambassador Oshima. However,
ns in the previous time, I seldom sttended personally the

conve rsat ions between them.

In his conversations wilth me smbassador Oshima never
committed Japnn to attack Singapore Or:U.S.3.Re; I have also
no recollection that Ribbentrop eVeEr t0ld me that ambasszdor
Oshim~ d4id so 1in conversation with him.

Klthough I alwzys Was on friendly terms wlth ambassador
0shimn during the whole period of my contact with him, he
never told me any military plans or revenled me any SECIrels.
Besidss, I myself had nothing to do vwith military matters,
these being the task of Ganerels and ..dmlrals, neither did
Ribbentrop officlally.

mbossador Oshima wnas amny years' in Germeny and spoks
German wells. Belng =an out spoken pepsonality, he was well
1iked by the German DpGOPLE generally . -

8. TOREIGN MIiISTER MATSUOKA'S CONFERENCE WITH HITLER

when roreign Minister Matsuoka visited GErmany in March
1941, I was ordered DYy nibbentrop one or two days before his
~rrival to accompany hlm during his stay 1n Germany, and
travelled wlith him on his trip in Germany . 1 was not con-
cerned with the preparation of the program of hils trip, whilch
had alre~dy been finished by the protocol Chlef, Baron
Doernburg, when I received the order. tmmed iately after that
7 1sft Berlin by specizal t+rain 'and. met Minister Matsuoka &t
Malkinin, a Ge rman-Russian border stntion. I accompanied him

to Berlin and was present when he made his first courtes
cnll on Ribbentrop; however, T was not present at the sub-
sequent political conversations between Foreign Minister

M~tsuoka and Hitler, Ribbentrop and Goering.

L 7T i
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~4mbassador Ott had obtained permission to come to Berlin
from Tokyo, to be present at the time of Minister Matsuoka's
stay 1in Berlin. He attended some of these meetings.:

I went with Minlster Matsuoka to Siemens-Schuckert
Works 1n Berlin, which he specinlty desired to ses. When he
left Berlin for Italy, I accompanied him as for as the Italian
border, and after he returned from Rome I accompanied .him
2galn from Berlin to Malkinia. Personally, I had no political
talks with Foreign Minister Matsuoksa.

I did not talk a2t that time with Rlbbentrop as .to what
purpose he was pursuing in his conversations with Fore ign
Minister Matsuoks, also I never heard fronm Ribbentrop that
Mlnister Matsuoka made any committment. Beside the fact
that Ribbentrop was 2lways very seclusive and usually talked
10 oneé only of what was absolutely necessary Iior the work
. of ‘the moment, my personanl relation with Ribbentrop was
rather stralned at that tims. 5 |

Before the arrival of Foreign Minister Matsuoka in
Germany I heard nothing from smbassador Oshima about. the
arrangements or the items to be taken up by Minister Matsuoka

in Berlin, nor anywishes or ideas which he wanted to convey
to Ribbsnﬁrop regerding the matter. During Minister Matsudoka's

stay In Berlln T only met .mbassadcr Oshima’ at varicus |
luncheons. I do not belisve that ..mbassador Oshims had much
Influence on Minister Matsuoka ond I had the fesling that
their personal relations wsre not close, both being very
‘different personalities. Forelign Minister Matsuoka told me
avsolutely nothing s2bout /mbassador Oshima.

9. RECORDS XEPT IN GERM.N FOREIGYN OFFICE '

It was the practice of the Germon Foreign Office that no
stenographlc records were taken of the conversations between
Hltler and Ribbentrop and the prominent forsign, statesmen
or ambasszdors. Only unofficial minutes were made aftsrwards
either: as dictated by Hitler or RrRibbentrop or by attending
intsrpretors,mostly by Minister 3chmidt. These minutes wers,
28 belng mwunofficisl, never hended to the forelgn participants

of the conversations or shown to them for.confirmation.

For internal use thess records were only regarded as a
sort of aide memoire, but never a8 documentary proof. 1I.
" renember, that I was present at one cccaslon during a recsption
oT foreldgn ex-servicepen, when Minister Schmidt, who acted
as officlal interpreter wrote down only five or 81x singlse
words from a dlscourse of over twenty minutes and them began
to translate. Though he had very: good memory sometimes arose
o difference of opinion between Ribbentrop and Schmidt about

what was really sald.

|

Rlbbentrop disliked very much thdt the foreign represent-
atives would make direct contacts with high Germesn officials
other than those in the foreign service. I remember several
occaslons wheén I was ordersed.by Ribbentrop to try as pdliitély

28 posslble to prevent foreign diplomats from this practice.
On _Eccount of tgis outspalmn-t%ish of Ribbentrcp no official

relations whatsoever existed in Germany between the foreign
Embassles (including Japanese) or Legations: and the German
minlstries other than the Foreign 0Office.
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10. . /MBiSSADOR STAHMER SENT TO CHINA B

T was appolnted German Ambassador to China (Nanking)
in 1941, left Germany with Councillor Bolze oOn 18 October
1941 and went to Nonking via South america and Jopan.

while I was on the boat 1n the Pecific, I heard of the
outbreak of the Japanese-American wal. Until my departure
from Geyrmeny the German covernment, as far as 1 know, had
no notion thet The Japansse-..erican relation was stralined

i

to such an G 81%-s

13, AEe8sAsOR S'TAHMER MOVED TO TOKYO

o ———
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I was appolinted Gsrman ambassador to Japan 1in December,
1042 and arrived in Tokyo on 28 Januery 1943%. Durilng my
stay as German ‘mbassador in Japan I haa VeXy cordial
personal relations with Foreign Minlster Shizemitsu and
other officinls of the Japanese wore ign 0ffice. The political
collaboration between Germany and Japon wae however not close,
and the commisslons crented by the Three Powers Poct was
nothing but o~ formal show without =ny practical results. In

+the two or three mestings wnen 1 Vas oresent I did not hear
o single word which was not to be found in the newspapers

a8 WE1ll.

Llthoush I wes not concerned with militnry matiers, =28
far ag I know there existed between Germany and Joapan no
military or operational collesboration either. Thne main
reason was, as I belleve, the fact that wnile Germany WwWos
engaged in -« 1ife -nd death struggle with U.S.S5.R. Japan
was completely abscrbed 1n the war with the Unlted States
~nd remsined neutral O the Cerman-Russian war. MOreover,
the two countries were so IAr apart and no regular meams OT
communicat ions existed except radio, making the personacl

tpaffic zlmost impossible.

12. LTTITUDE OF AMBASS..DOR OSHIMA

During all of my converscsions, negotlations and confer-
encsa with him, Ambassador Oshlma took no positive personal
stand on any of the controversial issues whlca We discussed
vut roserved his Jjudgment until aftsr he had submitted ths
mattar to his government, unless ne had received prior

instructions.

In our discussions personal opinions or susgestions
would have no bearing, for in diplomacy 1t 1s the gove rnment

speaking and not the individual.

with our checks on infcrmation We nearly always knew the
attitude of the J2p=2nese Government before we rece ived
official communication thru smbassndor Oshima or any other

ambacsadoY «

Then action was taken in Japan Weé knew of 1t 2t the same
+ims or sooner than smbassador Oshlima oOr his predecessors or
successors. Rarely dld we £ind out anything really new from
the ~mbassador. Hearing it from him merely verlfiled or made
sfficizl what other sources of information had supplied.

= 5
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13. CIRCUMSTANCES SURROUNDING APPOINTMENT OF GENERAL
OTT .8 :MBASS/DOR

Ambassador v. Dirksen, who was in Tokyo already some
years, could not stand the climate, sufiering from bronchilal
asthma, and hed asked several times to be transferred. Ott,
who was in Tokyo since 1934 and Millitary Attache in 1935, was
very interested to become ambassador. Wlth the asslstance
of General Keitel and the party-leader in Japan Mr. Hillmann,
who worked closely together, he was appolnted Ambassador to
Tokyo in ths, beginning of 1938, Ribtentrop, who became
Foreign !“1aister in February, 1938, di1d not object. On the
contrary, he assured Ambassador Ott several tlmes of hils
full conridence. When the idea of strengthenling the
relations with Japan came up 0Ott was ordered Lo Berlin in
the summer of 1938, and in his preserice the new course was
talked over with Hitler and Ribbsentrop. At thls occaslon
Hitler mede him a member of *the party,which he could not
become earlier, being an offi:er, to whom membershlp of thse
party was. forbidden. It was expscted from the German
Ambassador in Tokyo to maintain friendly relations wlth
parties in power, to get a survey of the changing political
situation, and to report in tais line to the Foréign Offics.

14. LACK OF EFFECTIVE COLLABORAT ION

The greatest efforts in Germany during my time wers
expended towards the establishmesht o6f closest posslble tiles
with England and France. Much more work, money, -propaganda,
end persons were used in that line. The German-English
Society and the German-French Socliety were alwasys regarded
as mors important than the correspondent German-Japanese
Socisty. Aftsr the failure of ths first negctiatlons with
Japan in 1939, Germany and Japen 2ad not proposed any agree-
mente for more than g year, until Japan from her slde again
began in July, 1940, to take up new diplomatic negotiatlons.

I

I cannot see any way whers Japan assisted Germany in
the war in any wvay. There was no Joint German-Japanese war,
tn fact thers were two wars, a German and z Japaneése. This
was due to the fact that there existed no joint high command,
no plans for teamwork were worked out or even prooosed, be-
cause there was no connection between the two countrles ex-
cept cables and occasional visits of submarinés. For instance
there cannot be even the slightest comparison wlth the excel-
lent téamwork of the Generals Eiscnhowsr and Montgomery in
Europe and Africe, and MacArthur and Mountpatten 1ln the
Pacific and India. Besldes, “he Japancse had their own ldeas
sphout the Pacific war and neicr made serious efforts for |
instance to stop the transport of United Staues goods to
the Soviet Union. Furthermore, the Japanese 1deas of an
ally were different than that of other countries. When I
was in China, even in the official Japanese proclamations
the Germane were noted as "friendly neutrals", not as allles.

o 10) -




| — e ————

i4t: Def. Doc. # 1675

- —-T.—L'...-.'.:.n' —

¢- DN 0 . LIULS IO N

when I was occupiled with the negotliations of the
German—-Itallan-Japanese Agreement 1t was the general ldea
in 1938 and 1939 to avoid threatenlng political 1solatlon
and to prevent war throuch forming a defensive alllance,
and thereby st.rengthening the international political
aituation in general. In 1040, after Germany wWas already in
the war, the 1idea weas to avold the further outspreading of
the war by preventing the United States from entering the
war, and 1o cstablish a platform for peace. Never have 1
Keard from any side any word about aplan of dominating the
world. The claim that the three nations, Germany, Italy and

+ Japan sought To dominate the world through thelr {nternational

relations 18 absurd.

As 1 soid beforehand, Germany regarded the United
atates as the predeminant natlon in the Wegtern Hemlsphere
and respected her resources and her hizhly developed . industry,
and did everything possible toO prevent her entry into the

Wara

Toward the Rritish Commonwsalth of N-tions there was

no real hostile feellng +111 the outbreak of the war, Germany
hoped for years to coms to & 123ting understonding with

tngland. There was a widespread afiection for England and
especially Ior scotland. Among the countries of tne Common-
wealth, Germany wanted to keep Uup friendly relatlions with
Canada, Australia, and New Zeland, recognlzing thelr vast
possibilities and the clever way in which the governmenits
helped and culded thelr agricultural and industrial develop-

ment «

As Tar as the Republic of France \g concerned, there
weYs many wars between these two countriss, but there nas
never been real hate from the Germar side. Thls w2as sgpecial-
1y evident in tne connection betwsen the Ex-servicemen ol
these countries, which were always mOYTeE cordial between
France z2nd Germany =28 for instance between France and Italy.
Resides all cultivaeted people lo Germany respected and admired
alvays the mprench language and +he outstanding periormances

of French culture, 1iterature and art.

After the attack of the Netherlands, Germany did not
went to become in any W2y 2 successor of Dutch rights, 2lso0
not as far as tne Dutch possesslons Were copcerned. Tne
maintenance of clOSE sconomnical connectlons in time of peace
were regarded a8 VETY important for both countries.

Friendly relatlons with China had 21lways been traditional
in Germany. Therefore, Germany was VETY much interested 1in
acting as medlator in the China-Japanese affair, which was
1o0o0ked upon as an especially unfavourable development both
for China 2nd for Jnpin. In 1938 the then German Ambassador
in China, Mr. Trautmann, tried to help in the cutcome of an
understanding, and in November, 1940, I negotiated 1n Berlin
with the Chinese Ambassador Chen Chieh. When 1 had to g0
to China in 1941 as Ambassador to Nenking, 1t was always my
secret hope that during my time there the unification of
China could be perfected, sometimes 1t seemed not far away.

g %
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India always interested Germany very much. Not from
the political point of view, but it was hoped to develop
cconomical relations, besides there existed a great interest
for Indian philosophies and languages.

The Kingdom of Slam w=2s regarded as an Asiatic country,
of which the indpendence must be maintained, owing to ths
geographlcal situation and tradition of the Kingdom. '

In regard to the Commonvisalth of the Pnilicpines, Gemany
favored very much the 1iberty of this natlon, Tt was always
hoped that the economilc rel~tions betwesn Germany aondthe Com-
monwealth of the Philipplnes could be consliderably enlarged.s

Many people in Germany nd a2lso I personally had since
August, 1939, sincerely hoped that a lasting undsrstand ing
could be resehed between Germany and the Soviet Union, and that
under completely changed political conditlons the traditional
friendship of the mheteenth century between these two peoples,
Jhich nave ao much 1 €OmmoR, ~on1d He rrenewed, When crossing
the German Itallan border on The opnd June, 1241, I hsaXa oj
yndio that Germany had attacked Russ?a. This was for me thte
worst surprise 1in my political career, and I knew that now the

fate of Germany was sealed.

T considered it most aunfortunate that the two greatest
n~tions of Europe could not find a wey to avold war and to livs
to gether peacefully.

/s/ Heinrich Stahmer,

sworn to =nd subscribed Dby the arove-

named STAHMER, Helnrich, before the

undersigned officer at
day of , 1947

-
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INTERROGATORIES OF AMBASSADOR STAHMER

QUESTIONS KOR AMBASSADOR STAHMER

l. At any time during your coaversaticns, negotiations orconferences
with Ambassador CSHIMA did he at any time commit himself as favorable
to Japanese commencing or participation in any war?

Answer - No, he did not commit himself in that way,

2, At any time did Ambassador OSHIMA teke a partisan stand on any
matters under consideration or were his acts, conversat:ons and
opinions governed by his instructions from his government?

Answer - When we talked together as far as our vork was concerned,
I always had the impression that he spoke according to instructions
from his government, .

3. Did you see him in Japan during his retirement? Socially, officigl=
ly? Did he discuss his plans for the future? Military mission to
Germany? Corps Commander, etc?

Ansver - In Japan I sav him in 1940 only socially, but he never discussed
his plans for the future nor any politics, ¥hen he left Berlin in 1939,
he told me also nothing about his ideas for the future,

4o Did OSHIMA occupy any position officially or othervise except
that of Ambassador while he was in Germany? Did he ever go beyond
his authority or responsibility at any time, to your knowledge?

Answer - No. as far as I know, nor got I ever the impression that he
went beyond his authority or responsibility,

o« In Germany is the ambassador considered the representative of the
head of the State or of the government in power?

Ansver - Head of the state, we were not so much intercsted in the
political processes by which results were obtained, but with the
relationship resulting through the action taken. Ambassadors rc-
present the head of the State. Ministers Tepresent the government,
bheir authority is more limited., The ambassador is the head of the
mission and enjoys all the privileges of his rank and immnities
from jurisdiction and interference,

6. Did OSHIMA ever at any time receive instructions as far as you
know, which obliged him to do anything beyond diplomatic protocol

or procedure established in international relations? Were you more or*
less protocol chief for diplomatic relations with Japan & Oshima?
Pere you ever asked by OSHIMA or Ribbentrop to go beyond diplomatie
practice in any of your nogotiations with OSHIMA? .

Answer = I never got the impression that Oshima rececived instructions
which obliged him to do anything beyond diplomatic protocol, I was
not protocol chief for diplomatic relations with Oshima and the
Japanese Embassy, but I worked in that line closely together with -
the Germany chief of Protocol Baron Dornberg, Neither OSHIMA nor
Ribbentrop ever asked me to go beyond diplomatic practice in hny

of our negotiations,.

=R L




7., Were there any collaboration between Gormany and Japan as far as
you know that was not provided for by treaty and regulated by some
agreement entered into thru the cstablished diplomatic channels?

Angwer - There was RO collaboration botween Germany and Japan, a8
far as I know, thav was rov, provided for by treaty and went not
through the egbaniished channels,

g8, Were all of OSHfHA's dealings with you and with Ribbentrop usual
procedure adopted by othor diplomats in their relations with Germany?

Answer - OSHIMA's dealings with mc and +ith Ribbentrop were nov
different at all from the dealings of othef ambassadors with whom
T had to worke

9, Did OSHIMA ever snterest himself in matters ontgide of his
diplomatic tasks and duties which were contrary to the best interest
of either Germany or Japan and those required of his of fice?

Answer=- No, not so far as 1 know.

10, Did OSHIMA ever manifest any interest in party politics of Japan
or have advance information on who was to be Prime Finister of
Foreign Minister? Did you know o8 quickly as he in most cases?

nswer = He mever talked about Japanese party politics, and he was
as surprised as we Were when the governments changed. Somctimes
we heard through radio sooner the names of the ncw Prine or
Foreign Minister than he heard it officially. |

11, How many different Foreign Ministers were there in Japan during
his tour of duty in Gormany? Did all of the various cebinets express
different foreign policies, or Vary the policy towards Germany?
Angver - As far as I know 10 or 1ll.

A1l of the various cabinets had different political ideas
ns far os Germany was concerned, Sometimes their policy tovards
Germany varied slightly, sometimes VCIY mache
Q. Yas there not always s0mo anxiety in Germany when a change came about?
Answer = Yes, we verc alvay nervous and never knew beforchand what a
change of cabinet meant for us.

Qe Vere new contacts always necessary when a change in Cabinet took

plaece?
Answer - Yes, in Tokyo the cmbassy alvays had to try to keep up
sontact with the changing ministers,

Q, = From your relationship with OSHIMA could you say that hc was
affiliated with any cortain political party in Japan? Was he quite
divorced from party politics? |

Angver = 1 never got the impression that OSHIMA was interested in
Japanese party politics. He secmed quite divorced from party politics.

12, Vere all of the of ficial acts of OSHLMA ‘based upon the policy

of the Japanese Government as expressed in messages, telegrams and
commissions? Or did he impose his personal vievs in his official . ~
negotiations?
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Ansyer = All the official acts of OSHIMA were based upon the policy of
his governmend, I nuver pot ary otvher imprcssion,

Q, Did he roproscas pis views and toula his position permit 1t?

A, = When he reprosorted his views, he gid it either to assist or to
explain the inchreebions ol tas covernnent, Then he was asked

questions, which r¢ 1cli he could not answer on his ovn bchalf, he

fold us he woull cabie to his governnent and ask for cxplanation or definie-
tion. That happencd several times.

Q. - What would happen in the event of a conflict of views botween the
Foreign Minister and the Ambassador? Vhose word is more final in
diplomatic procedure?

A, = In the cvent of o conflict of vicws botween the Forcign Minister
and the Anbassador, obviously the Foreign Minister's word 1s final in
diplomatic proccdurc, -

13, To vhat cxtent is an nmbasscdor rogarded as the representative of
the head of the staote and granted immunity and special priviléges =
ander International Law and custons omong Nations? Gernany?

Answer = An ambassador is espccially troated as the personal rcpresent-

ative of the head of tho State, Vhen he appears officially he enjoys

specicl honours, and he is granted imminity and special privileges ’
according to International Law and custons among notions,

A1l thesc ambassadorial privileges are connceted with his person,

not vith any other official of his embossy.

Q, - Werc thesc principles adhered to rigidly in Germany as respocts
ambassadors of the allicd nntions at outbreak of war? Please explain

procedure.,

A , = These principles vere alweys rigidly adhered to in Gernany

ns respects ambassadors of the allied nations at outbrock of war.

I remember that special officials of the foreign officc were ordered
to toke care of the differcnt ambassadors. Special trains and guards
had to transport all mcmbhers to a resort, normally first=class hotel,
where they could wait till the Germen Embassy mempbers in the respect-
jve countries merc rcady. Then the smbassadors and onbassy nembers
vere oxchanged, undor German responsibility till the Gorman borders.
Then diplomatic rclations verc scvered ns for instancec betreen
Chungking-China and Geruaony, the ambassodor ond his staff could
nevertheless stay in their houses, nnd they enjoycd speeial privileges
in the rationing of food, gasoline and so on. This 1s customary &s
long as he stays in the country vhere he vas formerly accrodited,

~hen he lerves this country, he is estimated as foreigner of distinct-
jon, During thc siege of Varsnw in September, 1939, i.c. even before
the occupation, n spocialamistice of 24 hours wes granted to the city
only to give the diplomntic corps possibility to leave.,

14, Vas OSHIMA informed of the American-Jnpancse negotlations
prior to Pearl Harbor? Hrd hc ever protestod to his government
as far ns you know on account of lack of informption? "as he
kept informed usually or only as to certain ncgotiations?

inswer = I do not know, but I do not belicve it, becausc he

told me scveral times that he vos badly informed from his govern=
ment, and he complaincd about it, I 7ot the foorcssion thh'. ho
was usually only informed as far as his governmcnt believed it to
be nccessary.
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BASED UPON COUNT 5 OF THE INDICTMENT

Q.. At any time during your negotiations, conversations | |
or conforences with Ambassador Oshima did he initiate - |
.discussions or any questions officially or unofficially
dealing with Japan-German relations without first obtain-
ing instructions from his Government?

A, Not as far as I knov,

", Did he take a lead or role as organizer of any movement,
policy or program vhich tms sponsored by any group in the
Japanese Government, as distinguished from the organized
machinory and governmental process of Japan?

A, I never got the impression, when I saw him, that he .
talked otherwise as in his capacity as ambassador,  that
means as representative of his government,

3o Did he instigate any p;ogram or governmental poliéy of
Japan which later became the foreign policy of his
government ?

A, No, he always talked according to the instruction of his
government, which several times changed its policy con-
cerning Germany.

L. Did he assist or in any way further the program of any
faction, group or organization as distinguished from the
ordinary channels of diplomatic interoourse during the
period of your reclations vith him?

A. I never got that impression,
|

5, Did he formulate in any manner any policy or plank of any
program which was proposed by tho Japanese government or vere
all of his negotiations based upon matters which
originated in Tokyo, or through the governmental machinery
in Berlin?

A. His negotintions were always based upon orders coming from
Tokyo or wishes from the government in Berlin,

Q, Did he take any part in the execution of any program,
policy or agrecement which yms not 'sponsorcd, promoted and
urged by his own government through diplomatic channels?

i, I never heard of it,

Q. "as there any definite continuity in the forcign policy
of Japan towards Germany over the period of ycars of your
association with this problem?

A. Through the German forcign policy towards Japan was unchanged,
the Japancse policy as for as Germany was concerned changed
several times; the ideas of the Government Konoe = Hirota

(Summer 1938), Hiramuma = Arita (Jamuary 1939), and Konoc =

Matsuoka (July 1940) in that line was oxtremely different,

Q. Did you ever have any conversations or ncgotiations with -
Ambassndor Oshima which would indicate to you that he bore
any closer rclationship to one of thc nine foreign ministers -
of Japan than to the other eight, who were in charge of
foreign affairs during his tour of duty as Ambassador?
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No, I have never hcard him oxpress groator friendship to-
wards any forcign ministor particularly; having been absent
such a long time from Japan, probably he did not even know.
them personally.

It is charged that the object of thc German-Japenese=-Italian
agrecments rerc to sccure the military, naval, political and
econonical domination of the vhole iorld, cach having specific
domination in its won sphcrec,

"ould you plense give your oxplanation of tho underlying
purpose of the intcrnational relations betwecn the three
nntions, ' | R

The claim that the three nations Germany-Japan=Italy

sought to dominate the vorld through their international
relations is absurd, "hen I was occupied with the negotiat-
jons of thc German-Japancsc=Italian agrecment, it was the
general idea in 1938 &19% to avoid threatening political
isolation and to prevent var through forming a defensive
alliancc, thercby strengthening the international political
situation in general, In 1940, after Germany wcs already
at war, the iden was to avoid the farther outspreading of
the var by preventing the United States from entering the
var, and to establish a platform for pence, Never have I
heard from any side any vord about a plan of dominating the
world,
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QUESTIONS & ANS'ERS FOR AMB/,SSADOR

1 | 11,ABORATION - JAPAN, GERMANY AND ITALY BASED UPON

CO .

OPENING STATEMENT OF THE PROSECUTION Ol THIS PHASE,

-

1. To what cxtent did any Japanosc statesmen, other than
Matsuoka, participate in thde nogotiutions*with you and
Ambassador Ott prior o the conclusicn of the Tri-

Partitc Pact in September 19407

| | ‘ L, Only Matsuoka participatod, no other Jaﬁancso statesman.

2, During your negotiations with Motsuoka did he at ony time

interrupt confercnces OT conversations to confor and con-
f sult with other Japanesc statesmen concerning the content,
\ y vording or intent of the Tri-Partite Pact?

A, No, during our negotiations_ﬂctsudka did not even telephone
: rith other peoples '

3, The Prosecution hrs stated on page 7y sub-division 2:
"Shortly after the reorientation of Georman policy with
respect to Sino=Jopenese conflict, and Gernan-Japanese
relations, von Ribbentrop, then Germon Forcign Minister,
proposed German=-Japanese militery allionce aimed at the
entire world".
Is this statement true? If not, explain.

A. As far as I knov, Ribbentrop proposed a nev agrecment wvith
Jopan, with the idea of strengthening political relations
with this country. I came in shortly after the negotiat-

jons begon, and I wns instructed to work in the preparations
of o defensive allioncc. Never have I heard from Ribbon=-
trop or any other side even o hint of a proposcd Gorman-
Japancse military n1licnce aimed atb the entirc vorld,

L. It is statod that the accused Oshima and Shirantori werc sent 1o
Rome for the purposc of inducing Mussolini to enter
in to thc proposcd Tri=Poartite Pact?
Is this statement true? 1f not, cxplain tO what oxtent
Ribbentrop ond Hitler had previously ncgotiated and con-
ferred 'rith Mussolini concerning this mattere

L, It is not truc, nccording to my knowlcdge, that Oshima and
Shiratori werc scnt to Rome to induce Mussolini to enter in
the proposed Tpi-Partitc Pacte The Gorm-n Government could

. and would ncver use Forcign cmbassadors for such n pPurposee

Besides, as I knov dofinitely, Hitler and Ribbentroo had
anlrcady talked ith Mussolini about the idea of a Tri-
partite Pact during the Munich Confercnce in September 1938,
where Mussolini agreed principally.

5, Ferec you ndvised ns to the mission of the Tto Commission which
was sent to Berlin ~nd Rome relating to the sbortive Tri-
Partite agreements

A. NOos
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6, In Count Ciano's Diary it is related that Shiratori and
Oshima refuscd to follow the instructions delivorcd by
the Ito Commission, - X e |
What has been your oxpericnce concerning the -accuracy of
the items sot out in the Ciano diary? ' |

A. I have only read an abridged version of Ciano's diary,
but I do not take it as a historical document.
He asserts, for instance, that he was agoinst the Italians
attacking Greeceé, but at that time I heard from the Italian
Embagsy that Ciano assisted this plan vory much and was
proud of .it; only after the Italian dofeat in Albania he
changed His opinion,

7. It is charged thot the ambassadors asserted that they would
resign in the event. the pact of alliance was not concluded
without rescrvation,

Were you aware of any such condition?

A. T dtéd not hear of this assertion, if it is true, the Japanesc
Government must know it, I think I would have known of 1it,
surely, if it verc true, The only mention I have gver
heard of such a thing was from the one source, '

8, It is charged thot Germany endeavored to cxeite Japen's feeling
against America by influencing the press and lending personalities,
Please state if this is true, if not, pleasc explain the attitude
of the German leaders torards appoascment of the United States,

A, I do not know, and I rvus personally never connected with this
line, I only rcmember that Goebbels wanted to attack F.D,R.
personally, but that Hitler, after a conference with Ribbentrop,
strictly forbade any personal attack of the.person of a forcign.
Chief of state. | 3 I

9, It is charged that negotiations for Japanese-German alliance tere
reneved by Kurusu on the 19 June 1940, -
Please explain this statement in the light of the actual Circunms-
tances,

A. Xurusu only-told the German Governrent ‘that the nétr government
in Tokyo wanted a closer contact; he did not begin negotiations
othertise it would not hdve been necessary to scnd me to Tokyo,
because the situation was too obscure to bo analyzed from
Borlin, As far as I know, he was during the negotiations in
Tokyo only very scantily informed by his owm government,

10, It is charged that on 8 July 1940 Ambassador Scto and Kurusu
in conference with you and Ribbentrop conferred concerning
the rclations between Japan and Germany, SRR o ()
Please explain the naturc and extent of this discussion,

A, That wns no conference, but only a courtesy call ‘with a -
nornal conversation, vhere I got. the impression that both
gides wanted to avoid any remark concerming unsolved -
politionl questions, I remember that the Japanesc Minister

Kawai, who travelled at that time in Europe wns prosent,

11, To what oxtent the French and Dutch Eaét Asis colonics came
in for discussion during this conversation?. '

). 8% I haove no recollections,

12, To what extent had the Japanese statesmen ﬁnnifested theix . i
fears concerning the interest of Germany in the.Pacific Isles?

A, Samc as question number 11,
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To what extent did the appointment of Matsuoka effect the
Japanese Foreign policy tovards Germany?

From the new cabinet with Konoye as Prime Minister and
Matsuoka as Foreign Minister we got the impression that
this cabinet was interested to come to a closer contact
with Germany. Vhen I arrived in Japan I found that the
government had already made preparations for a pact with
Germany and I taly, :

In Germany what was the impression as to what officials of
the Japanese government determined upon the Foreign Policy
of Japan during all of the time while you were Liaison
between Ribbentrop and Oshima?

We did not have the impression that any single statcsmen
determined upon the Japanese foreign policy. For us the
different statcsmen were only exponents of different
groups or a combination of groups, sometimes more friendly
towards Germany, sometimes more towards the United States
and England,

\
At the time when you arrived in Tokyo for the negotiations
of the Tri=~Partite Pact did you consider that Japan and
the United States would become engaged in war in the Pacific

(ps 19)

No, I wanted to prevent the entrance of the United States
into the war,

The prosecution has stated that the 20 million of German
descent Americans were considered to hold an influential
position in the United States. Would you plecase state
what you told Matsuoka concerning this?

"hen Matsuoka asked me about the influence of the German
descent Americans, I told him that I believed they were
better 'merican citizens than many other Americans, and
informed him of my experiences in that line in Chicago.,

. \ :
Did you discuss the terms of the Tri-Partite Pact with
Prince Konoye or any other cabinet member before or after
its completion in Tokyp?

No, neither with Prince Konoye nor any other cabinet member
vhom I saw, Only after the signature, during official
Junches or dinners was the matter commented upon,

Please explain the circumstances which brought about the
signing of the Pact in Berlin rather than in Tokyo,

I do not remember; the German Embassy in Tokyo got a
cable some days before the negotiations were finished
that Germany and Italy wanted to have the pact signed
in Berlin, '

Please explain Matsuoka's idea concerning thié_matter. .
At first he seemed a little rcluctant, but very soon he.
agrecd; I believe that, as a sort of compensation,

Ribbentrop invited him on the evening of the 27 Scptember
to cemc to Berlin,

************%*****:ﬂ-
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21, Was the Soviet Union considered a poteﬁﬁial participant C:>

in the Tri Partite Pact? Explain.

£, Though I was never told so, I belicye both Germany and
Japan wanted the Soviet Unidn to partizipatc later. Ab
any rate, both govermments wore eIy anxious to avoid
any possibility 1o offend the Suviet Union,

22. It is stated that "The German Ambassador to Japan made &,
report on the 31 Joamuary 1941 to his govornment of a two
day research with tae attwches cf the armed forces in'
vhich it war concluded That +he chancos of success of an
attack by Jopan agniust Singapore wore favorable!, WVas
this action authorized in Berlin or taken upon the in=

itiative of Ambassador 0tt?

.ction vas taken uponr vho initiative of

Ambassador Oul, Lucause 17 Dorlin had asked ioT such a
rescarch the telogram concerned must be reforred to after
the custom of the German Foreign Officc, as for instance
in the telegram Nr, 129 from the o7th September, 1941.

German Number 119,

A, I believe that Thif

23, Upon the arrival of Foreign Ministor Matsuoka in Germany
in 1941 did he advisc you of the principle intornational
question which he dosired to discuss with Ribbentrop?

A, No,

24, Did you at any timc learn of the purpose of his mission?

A. I only heard shortly after he had 1cft Berlin that ho
wanted to makc a non=-aggression pact

25, As far as yoqu know was Ambassador Oshima advised beforehand
or during the visit of the object of his tour?

L. I do not know, bocausc Oshima did not tell mc.

avare of any conversations between 'mbassador

26, Were you ever
the advisability of an

Oshima and von Ribbentrop concorning
Japanesc attack on Singapore?

etwoen Ribbentrop and

A, 1 was ncvef present at a meoting b
Singapore was mentioned.

Oshime vhore a Japanesc attack on

on. Ts it likely that such a conversntion took place? Explain

A. I do not believe jt, for as far as T know Oshima, he was
alwoys very coutious.

28, Was it understood in Berlin that Matsuoka's opinions and
expressions wore purcly'unofficiul and personal vicvs,
rather than backed by his Government, when he discussed
gingapore and join® oconomic and military cooperation?

A, I bclicve that Rerlin understood Matsuokas opinion as
purely'unoffioial and personal vicws, becausc we knew thab

the governmentis changed very often in Japan and that a
strong man, as vhat Maotsuoka wished to ilmpress himself,

was not possible under the Imperial Regime in Japan,

with the Soviet Union.

&
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29, It is stated (p30) that "On the 24 May 1941 o report ras
made by German Military Attache in Tokyo to German Foreign
Intelligence Office that Japan a cknowledged her treaty

obligations in the event United States entered the war,"
Is this statement bascd on facts?

A I do not know, I never heard of it,
30, It is charged that "When the Tri-Partite Pact was concluded

27 September 1259! Matsuoka in reply to a question stated
at an aggrecment W cgotiated between the three
powers for a ndy/ separate peace pdct in the event of hostil-

1ties", Are you aware of any such statement being uttered
at that time? *

A, T do not remember to have talked with Matsuoka about n
"no separate peace clause",

31, Up until the time you left Germany were the officials of
the governmont informed of the statc of negotiations be-
tween Japan and the United States? Please explain this
situation,

Ly When I vas still in Germany in 1941, the German officials
concerned were very nervous, because they never got a
clear answer of the state of hegotiations between Japan
and the United States, during early 1941 until October
when I left, We only heard indircctly and thru unreliable
information or rumors,

32, It is stated that on tho 18 January 1942 the armed forces of
Japan, Germany and Itely concluded military agrecment "In
the spirit of the Tri-Partite Pact 27 September 1940", and
provided for operational coordination among them, Was any
such situation contemplated at the completion of the Trie-
Partite Pact?

A, At the time of the signature of the Tri=Partite Pact no
such action or situation was contemplated,
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FROM: Worih 7. McKinney 12 March 1946

T0 : Executive Comnittee
SUBJECT: Heinrich Sitahmer. :

On March 6, interrogation of the above named subject was begun at
Sugemo Prison concerning his activities in Germany, China, and Japan
in regard to the plan of expansion of Germany and Japan., In the interro-
gation Stahmer admitted that he joined the Nazi Party in Germany about
the year 1932, but did not become active until about 1938 when he was
called in by Ribbentrop for the purpose of organizing an international
veterans' association. According to Stahmer, the purpose of this or-
ganization was to co-ordinate all veterans under an international
basis, but it appeared from the interrogation that Ribbentrop's plan
was to form a veterans' organization for the benefit of the Nazi Party.
Stahmer worked on this plan for some time and then was called by
Ribbentrop to take charge of German-Japanese relations.

His job was to wvork out a military, political, and economic
alliance with Jepan, Germany, and Italy. He was to confer with Oshima
and Shiratori and to work out some sort of a pact that would be
beneficial to Germany end Japen in their program for the expansion in
Europe and Creater East Asia. According to the interrogation, this
work began during the summer of 1938. A number of meetings were held
with Oshima, Shiratori, Ribbentrop and Hitler in en effort to reach
some definite plan. At that time they were unable to draft a pact
that all parties would sign. It appears that Stahmer was a very out-
standing German, as he was chosen by Ribbentrop to be his right hand
man. (See interrogation of Stahmer deted March 6, 1946, pp. 20 and 21.)

Stahmer, in conferring with Shiratori and Oshima, was well informed
on the Japanese plan for the expansion in Greater East Asia, (See
interrogation of Stahmer dated March 6, 1946, pp. 23-25. Also in-
terrogation of Stahmer dated March 7, 1946, pp. 9-12.)
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Just prior to the signiug of the Tri-Party Pact in 1940, Stahmer
was sent to Japan by Ribbent:p to feel out Japan's attitude toward
the United States and Inglaind end whether or not it would be possible
to complete a vact under ths pian started in 1938, (See interrogation
of Stalmer dated March 8, 1945, pp. 3-5.)

It appears that Germany, Italy, and Japan formed a conspiracy to
assist eacz ctnar in their respective plans for the development of
Europe and Graater East Asia, (See interrogation of Stahmer dated
liarch 8, 1946, pp» 8-13 and p. 21.)

The interrogation of Stahmer above referred to covers the period
from the time he jeocined the Nazi Party in 1932 up until the signing of
the Tri-Party Pact in September 1940. Further activities will be
covered in another interrogation from 1940 through 1944.

From documentary evidence in the files of Shiratori and Oshima
and from the admissions made by Stahmer, I am of the opinion that he
should be included as a defendant. In the interrogations above
referred to, Stahmer quotes conversations had with Oshima and
Shiratori which could be used es evidence against them, however,
Stahmer is not a willing witness at the present time and is rather
reluctant to make an admission against his interests or any one else
connected. A summary of further interrogations will be furnished the
Comrmittee as soon as possible.
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